
رییس ســازمان مــدارس و مراکــز غیردولتی و توســعه 
مشارکت های مردمی گفت: شهریه مصوب سال تحصیلی 
آینده مدارس غیردولتی، اردیبهشت اعلام می شود این در 
حالیست که افزایش شهریه برای پیش ثبت نام سال آینده 
تخلف اســت. احمد محمودزاده تاکید کــرد: پیش ثبت نام 

سال آینده مدارس غیردولتی تنها به میزان شهریه اعلامی 
امسال، مجاز است. معاون وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر 
اینکه شهریه مصوب سال تحصیلی آینده مدارس غیردولتی، 
اردیبهشــت اعلام می شــود، گفت: افزایش شــهریه برای 
پیش ثبت نام تخلف است. محمودزاده ادامه داد: اگر مدرسه 

غیردولتی بیشتر از شهریه ای که اعلام می شود از خانواده ها 
مبلغی اخذ کند، شــهریه اضافی از حساب مدرسه برداشته 
می شود و به خانواده ها عودت داده می شود؛ همچنین جریمه 
نقدی از صفر تا کل شهریه متناسب با تخلفی که اتفاق می افتد، 

توسط شورای نظارت مرکزی تعیین می شود.

اعلامشهریهسالآیندهمدارسغیردولتیدراردیبهشت
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یک پنجم صادرات به کشورهای اسلامی است
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سرمقاله

تمرکز بر رشد بهره وری 
در کسب و کارها

کسب و کارهای اینترنتی، 
شــرکتهای دانش بنیان و 
استارت آپها با تغییر نگاه به 
راه اندازی مشاغل از شکل 
سنتی به دیجیتال، موجب رونق بازار کار شدند. 
نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه سنتی سرمایه گذاری 
به تدریج به سرمایه گذاری بر روی بخش خلاق و 
نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار مناسب برای تحقق 
رشد اقتصادی نیز همین فرآیند است. اینکه نگاه از 
سمت بخش سنتی به سمت بخش دیجیتال تغییر 
پیدا کند. چون حوزه فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال 
مولد می کند، در کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها 

باعث بیکارشدن...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه 3
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3700 ایرانی از دانشگاه های اروپا و آمریکا به کشور بازگشتند

راهاندازیرصدخانه
ملیمهاجرتنخبگان

رونق کسب و کارهای اینترنتی در دستور کار قرار دارد 

معافیت مالیاتی شاغلان در پلتفرم های داخلی
صفحه3

صفحه2

رشد  تولید  صنایع  بزرگ 
رکوردشکنی تاریخی در عبور ترانزیتی 

بازار   ارز   کنترل   می شود

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان از راه اندازی »رصدخانه 
ملی مهاجرت نخبگان« در آینــده نزدیک با چهار 
ماموریت رســیدگی به حوزه معیشــت، اشتغال، 
تحصیل و مهاجرت و بر مبنای همکاری های بین 
دستگاهی خبر داد. به گزارش ایرنا، مساله مهاجرت و 
کوچ نخبگان و استعدادهای برتر از ایران به طورحتم 
یکی از مســائل مهم کشور اســت که به خصوص 
در یک دهه اخیر و همزمان با توســعه زیست بوم 
نوآوری و فناوری کشور، همواره در محافل مختلف 
دانشــگاهی مورد بحث و منازعه بین کارشناسان 
حوزه های مختلف بوده است. هرچند سخنان برخی 
نخبگان مبنی بر وجود دلالان و واسطه هایی از سایر 
کشورها از جمله کشورهای حوزه خلیج فارس که 
بسیار آزادانه با پیشنهادات وسوسه انگیز برخی از 
مخترعان، نخبگان و مبتکران را به مهاجرت ترغیب 
و آنها را راهی این کشــورها می کنند، این مساله را 
تا حدودی تایید می کند اما متاسفانه به علت نبود 
یک مرکز مناسب ســنجش وضعیت رصد و پایش 
نخبگان به منظور تهیه آمــار صحیح، این موضوع 
همواره با حدس و گمان و البته گاه با ارائه آمارهای 
غیررسمی همراه بوده اســت. بر همین اساس و به 
دنبال اســتفاده از تیترهــای زرد و گزنده در حوزه 
مهاجرت نخبگان توسط برخی رسانه ها که بیشتر 
با هدف تحریک حساســیت و افزایــش احتمالی 
مخاطبان و فضاسازی سیاســی و به هم زدن جو 
روانی جامعه انجام می شــود، بنیاد ملی نخبگان 
درصدد ایجاد و راه اندازی رصدخانه ملی مهاجرت 
نخبگان برآمد. نتیجه اقدامات چندین ماهه بنیاد 
ملی نخبگان در راه اندازی رصدخانه ملی مهاجرت 
نخبگان را از قائم مقام این مجموعه جویا شده ایم. 
سیدسلمان سیدافقهی، با بیان اینکه ماموریت راه 
اندازی رصدخانه ملی مهاجرت نخبگان طبق مصوبه 
هیات امنای بنیاد ملی نخبگان در سال ۱۴۰۱ به این 

مجموعه سپرده شده است...

*استفاده درست از انرژی برق را به فرزندان خود بیاموزیم .

آگهي مزایده عمومی به شماره 140291017     نوبت اول  
شرکت ســهامی برق منطقه اي گیلان در نظر دارد مجتمع کارگاهی خود )به نشــانی: رشــت- جاده تهران- کمی بالاتر از دانشگاه گیلان-
جنب انبار مرکزی این شــرکت( را با بهره گیری از ســامانه تدارکات الکترونیکي دولت به آدرس www.setadiran.ir به شــماره ثبت 
5۰۰2۰۰۱۰97۰۰۰۰۰۱ از طریق مزایده عمومی به مدت یک سال به اجاره بگذارد. لازم است مزایده گران در صورت عدم عضویت قبلي در سامانه، 

مراحل ثبت نام در سامانه و دریافت گواهي امضاي الکترونیکي را جهت شرکت در مزایده محقق سازند. به پیشنهادهاي ارسالی و یا واصله خارج از سامانه تدارکات الکترونیکي 
دولت و همچنین به پیشنهادهایي که بعد از انقضای مدت مقرر ارسال و یا واصل شود، ترتیب اثر داده نخواهد شد. سایر اطلاعات مورد نیاز به شرح ذیل اعلام مي گردد:

۱-نام و نشاني مزایده گزار : شرکت سهامی برق منطقه اي گیلان: به نشاني رشت - خیابان امام خمیني )ره( – چهار راه قدس )میکائیل( - امور تدارکات 
و قراردادها  تلفن  ۰۱333325۰۰۱-6

2-موضوع مزایده : اجاره مجتمع کارگاهی متعلق به شرکت سهامی برق منطقه ای گیلان واقع در رشت )به نشانی: جاده تهران- کمی بالاتر از دانشگاه 
گیلان- جنب انبار مرکزی این شرکت( 

3-زمان، مهلت، مبلغ و محل دریافت اسناد و بازدید: متقاضیان مي توانند از تاریخ درج آگهي تا ساعت ۱9 روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰2/۱2/2 به سامانه 
تدارکات الکترونیکي دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و با پرداخت مبلغ 5۰۰،۰۰۰ )پانصد هزار( ریال از طریق درگاه پرداخت اینترنتي 
به حساب نسیم بانک مرکزی به شماره ۴۰۰۱۱۰6۱۰6۰2522۰ )با شناســه واریز 367۱۰6۱522265۰۰۰26۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰( به نام شرکت 
سهامی برق منطقه اي گیلان، براي خرید اسناد مزایده فوق اقدام نمایند. ضمناً توصیه می شود قبل از ارائه پیشنهاد قیمت، از کارگاه موضوع مزایده بازدید 
به عمل آید و در صورت عدم بازدید، هیچ گونه ادعای مالی، قراردادی و حقوقی پذیرفته نخواهد شد. بازدید از کارگاه فوق، طی روزهای زوج از ساعت 9 
تا ۱2 مورخ ۱۴۰2/۱2/5 لغایت ۱۴۰2/۱2/9 با اخذ معرفی نامه از امور تدارکات و قراردادهای این شرکت امکان پذیر است. همچنین قیمت پیشنهادی 

مزایده گر بصورت کلی می باشد.
۴-نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: ضمانت نامه شرکت در مزایده، در اسناد مزایده تعیین شده است که به صورت ضمانتنامه بانکي معتبر 
مي باشد که می بایست نسبت به تحویل این مدرك در پاکت لاك و مهر شده )پاکت الف( تا ساعت 8:3۰ صبح روز دوشنبه مورخ ۱۴۰2/۱2/۱۴ به دبیرخانه 

شرکت برق منطقه اي گیلان اقدام نمایند.
5-مهلت بارگذاری اسناد و ارائه پیشنهادها از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت: تا ساعت 8:3۰ صبح روز دوشنبه مورخ ۱۴۰2/۱2/۱۴مي باشد.

6-تاریخ و محل گشایش پیشنهادها: ساعت 9:3۰ صبح روز دوشنبه مورخ ۱۴۰2/۱2/۱۴ در سالن پیامبر اعظم )ص( شرکت سهامی برق منطقه ای گیلان 
واقع در رشت - خیابان امام خمیني )ره( – چهار راه قدس )میکائیل(

تذکر مهم: پیشنهاد دهندگان باید ضمن بارگذاري پاکت )الف( و ســایر مدارك مورد نیاز در سامانه تدارکات الکترونیکي دولت در مهلت مقرر، نسبت 
به تحویل اصل پاکت الف )ضمانت نامه( مطابق شــرایط درج شده در اسناد مزایده، در پاکت لاك و مهر شده تا ســاعت 8:3۰ صبح روز دوشنبه مورخ 

۱۴۰2/۱2/۱۴ به دبیرخانه شرکت سهامی برق منطقه اي گیلان اقدام نمایند.
 7- شرایط مستاجر: ارائه مجوز معتبر از وزارت صنعت، معدن و تجارت در زمینه ی )تولید محصولات بتنی و نیز تجهیزات برق شامل تابلوهای برق فشار 

قوی یا فشار ضعیف یا ترانس(
تبصره: با توجه به ماهیت فعالیت اصلی کارگاه که تولید تیرهای بتنی بوده )و مستاجر نسبت به حفظ ماهیت آن، متعهد است(، ارائه گواهی صلاحیت 
تولید محصولات بتنی الزامی بوده لیکن در صورت نداشتن گواهی تجهیزات برق )تابلوهای برق فشار قوی یا فشار ضعیف یا ترانس( می بایست نسبت به 
“ارائه گواهی صلاحیت نیرو از سازمان مدیریت و برنامه ریزی” و یا “ارائه توافق نامه محضری جوینت بودن با دارنده مجوز معتبر از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در زمینه ی تجهیزات برق شامل تابلوهای برق فشار قوی یا فشار ضعیف یا ترانس” و یا “ ارائه توافق نامه محضری جوینت بودن با یک شرکت دارای 

گواهی صلاحیت نیرو از سازمان مدیریت و برنامه ریزی” اقدام نماید.
ضمنا ارائه پروانه کسب به عنوان مجوز، موردپذیرش نمی باشد.

)درصورت عدم بارگذاری مجوزها در سامانه ستاد، از روند مزایده مزبور کنار گذاشته می شود(
8-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده درج شده است.

9-اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل ثبت نام و عضویت در سایت سامانه )www.setadiran.ir(: تلفن مرکز راهبري و پشتیباني، ۱۴56 مي باشد.                                                
روابط عمومی برق منطقه ای گیلان

شناسه آگهی ۱665272



اقتصاد2
ایران

تحویل ۸۰ هزار واحد در بافت 
فرسوده 

معاون وزیر راه و شهرسازی از تحویل ۸۰ هزار 
واحد در بافت فرســوده طی دولت سیزدهم 
خبر داد و گفت: تاکنون برای ۲۲۰ هزار واحد 
در بافت فرسوده پروانه ساختمانی صادر شده 
است. محمد آیینی یادآور شد: روند نوسازی و 
ارایه صدور پروانه ساختمانی برای واحدهای 
مسکونی در بافت های فرسوده شهری از مرز 

۲۲۰ هزار واحد عبور کرد.
وی افزود: ســهم تهــران در صــدور پروانه 
ساختمانی از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 
45 هزار واحدمسکونی بوده است. معاون وزیر 
راه و شهرســازی با یــادآوری اینکه در دهه 
فجر امســال در بافت های فرسوده شهری در 
استان های سراسر کشور بیش از 3۰ هزار واحد 
نوسازی شده به بهره برداری رسید و تحویل 
متقاضیان شــد، گفت: واحدهای نوسازی و 
تحویل شده در دولت سیزدهم به مرز ۸۰ هزار 

واحد رسیده است.

معافیت کالا هــای مصرفی از 
مالیات بر ارزش افزوده 

سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور گفت: 
بســیاری از کالا های اساســی از جمله مواد 
خوراکی و کالا های مصرفی از پرداخت مالیات 

بر ارزش افزوده معاف هستند.
مهدی موحد بکنظر، ســخنگوی ســازمان 
امور مالیاتی کشــور با بیان اینکه بسیاری از 
مواد خوراکی و کالاهای اساســی و بسیاری 
از کالاهای مصرفی معاف از مالیات بر ارزش 
افزوده هستند، گفت: فرآورده های کشاورزی 
و دامی از جمله شیر، پنیر، ماست و... معاف از 
مالیات هستند و مالیات بر ارزش افزوده بر آنها 

تعلق نمی گیرد.
وی با بیان اینکه مالیات بر مصرف به واسطه 
آنکه معافیــت های بســیاری در این زمینه 
وجود دارد  قاطبه مــردم را در برنمی گیرد و 
مصرف کننده مالیاتــی را پرداخت نمی کند، 
اظهار کرد:  تنها راه حل برای آنکه مالیات بر 
ارزش افزوده ای که مصرف کننده نهایی آن 
را پرداخت می کند را بتوانیم از فروشندگان 
دریافت کنیم آن است که شــفافیت در این 

مسیر ایجاد کنیم.
وی بیان کرد: برای شفافیت در این مسیر لازم 
است که هر فروشنده صورت حساب خود را 
ثبت کند و ما از آحاد مردم تقاضا داریم که در 
هنگام خرید فاکتور و یا صورت حســاب را از 

فروشنده مطالبه کند.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی کشور توضیح 
داد: اتصال دســتگاه ها به ســامانه مودیان 
مالیاتی از ابتدای دی ماه شروع شده و هنوز 
قاطبه صاحبان مشاغل به این سامانه متصل 
نشــده اند. بخشــی از اصناف حقوقی به این 
سامانه متصل شده اند بنابراین  باید شرایطی 
را ایجاد کنیم که تمامی فروشندگان به سامانه 

مودیان مالیاتی متصل شوند.

هشدار خرید  و فروش کد ملی 
برای واردات خودرو

اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهران اعلام کرد که هرگونه خرید و فروش کد 
ملی اشــخاص تحت هر عنوان و قراردادی به 
شخص ثالث، به منزله  حقیقی تخلف بوده و 

عواقب سنگین حقوقی خواهد داشت.
اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو 
تهــران در اطلاعیــه ای تصریح کــرد: پیرو 
شایعاتی که اخیراً در خصوص خرید و فروش 
کد ملی اشخاص حقیقی برای موضوع واردات 
و ثبت نام خودرو رواج یافته، بدین وسیله این 
اتحادیه ضمن تکذیب ایــن موضوع به مردم 
هشدار می دهد »هرگونه واگذاری کد ملی و 
سایر مدارک مرتبط تحت هر عنوان و قرارداد 
به شــخص ثالث تخلف و موجب سو استفاده 
افراد سودجو است و عواقب سنگین حقوقی، 
کیفری و مالیاتی در پی خواهد داشــت؛ لذا 
خواهشمند است با هوشیاری و اطلاع رسانی 
به سایرین از بروز مشکلات و تبعات صنفی آن 

جلوگیری کنید.
بر اســاس این گــزارش چند روزی اســت 
که شایعه شــده اســت همزمان با ثبت نام 
خودروهای وارداتی، بازار فروش کد ملی در 
فضای مجازی مطرح شــده است به گونه ای 
که قیمت شــماره ملی برای ثبت نام در طرح 
خودروهای وارداتی تا ۲5۰ میلیون تومان هم 

قیمت گذاری شده است.

خبر

 وزیر اقتصاد با اشــاره به 
افزایش 3۰ درصدی عبور 
ترانزیتی کشور و گذشتن 
از مــرز ۱4.۲ میلیون تن 
در پایان دی مــاه، گفت: 
این عدد بالاترین رکوردی اســت که در دهه های 
اخیر در اقتصاد کشــور رقم خورده است و انتظار 
 می رود تا پایان ســال به نزدیــک ۱6 میلیون تن 

افزایش یابد.
سید احسان خاندوزی، سخنگوی اقتصادی دولت 
در نشســت خبری خود با تشریح آخرین تحولات 
اقتصاد ایران اظهار کرد: در بخش حقیقی اقتصاد 
ایران در ایام گذشته؛ به تازگی مرکز پژوهش های 
ایران گزارشی درباره میزان تولید و فروش صنایع 
بزرگ بورسی کشور منتشر کرده است و این گزارش 
حاکی از آن است که بعد از چند ماه فراز و فرود، در 
دی ماه شاهد رشد تولید شرکت های بزرگ صنعتی 
بودیم.  شاخص تولید در دی ماه نسبت به دی ماه 
ســال گذشــته ۱.9 درصد افزایش داشته است و 
نسبت به ماه قبل و آذر ماه امسال 4.5 درصد رشد 

را حکایت می کند. 
وی اضافه کــرد: در دی ماه از ۱5 رشــته فعالیت 
صنعتی، 9 رشته رشد و 6 شاخص کاهش را نشان 
می دهد و مهمترین رشــته فعالیت هــای موثر بر 
شاخص تولید، حوزه شــیمیایی و فلزات اساسی 
بوده که به ترتیب رشد 6 و 9 درصدی در این رشته 
فعالیت مهم نسبت به سال گذشته را محقق کرده 
است و اهمیت آن بیشــتر به این دلیل است که در 
فصل سرد سال و کاهش دسترسی های موقت به 

گاز رخ داده است. 

کاهش رشد نقدینگی تا نزدیک هدف 
گذاری برنامه کاهش تورم 

وزیر اقتصــاد همچنین گفت: در بخش اســمی و 
متغیرهای قیمتی اقتصاد مهمتریــن اخبار اخیر 
مرتبط با کاهش میزان رشــد نقدینگی است؛ در 
اردیبهشت ماه ۱4۰۲ در بســته رشد تولید و مهار 
تورم در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت به تصویب 
رســید، هدفگذاری کنترل نقدینگی تا پایان سال 
عدد ۲5 درصد محقق شده بود که در دی ماه امسال 
بر مبنای گزارش بانک مرکزی به ۲5.۲ رســیده 

که کمترین میزان رشــد نقدینگی ثبت شــده از 
تابستان ســال ۱39۸ تا امروز است. وی ادامه داد: 
در دی ماه نرخ رشــد پایه پولی هم به 3۱.7 درصد 
 رســید که در ۱7 ماه گذشــته کمترین عدد ثبت 

شده است.
خاندوزی یادآور شد: رشد نقدینگی در پایان دولت 
قبل به حدود 4۰ درصد و در ماه های ابتدایی دولت 
هم کنترل و انضباط بخشــی به متغیرهای پولی 
مهم بود و تدابیر اتخاذ شده نشــانگر آن است که 
دولت توانســته یکی از لنگرگاه های تورمی را به 
ثبات برساند و هدفی که در ابتدای سال بیان شده 
بود تا پایان دی ماه تا حد زیادی تحقق یافته تلقی 

می شود.
ســخنگوی اقتصادی دولت همچنین با تشــریح 
آخرین گزارش مرکز آمار در خصوص تورم در بخش 
مسکن اظهار کرد: تورم نقطه به نقطه بخش مسکن 
در پایان دی ماه امسال نســبت به ماه مشابه سال 
قبل ۱۱ واحد درصد کاهش یافته و از 57.5 درصد 
به 46.5 درصد رسیده است و همچنین در دی ماه 
امسال نسبت به ابتدای امســال که تورم نقطه به 
نقطه اردیبهشت ماه امسال حدود 75 واحد درصد 
کاهش تورم نقطه به نقطه مسکن را نشان می دهد 
که به معنای کاهش سرعت رشد قیمت مسکن بوده 
اســت و همچنین تورم ماهانه مسکن در ۱۰ ماهه 
امسال، 5 ماه منفی بوده است و در سایر ماه ها هم 

عدد بسیار کمی بوده اســت. خاندوزی اعلام کرد: 
در حوزه تعاملات خارجی، عبور ترانزیتی کشــور 
مرز  ۱4.۲ میلیون تن در پایان دی ماه گذشت که 
این عدد 3۰ درصد افزایش ترانزیت کشور را نشان 
می دهد و بالاترین رکوردی است که در دهه های 
اخیر در اقتصاد کشــور افزایش یافته است؛ انتظار 
می رود تا پایان ســال به نزدیــک ۱6 میلیون تن 

افزایش یابد.

ایجاد شفافیت در حوزه سرمایه دیجیتال 
از اهداف دولت است

وزیر اقتصاد در پاســخ بــه ســوالی در خصوص 
تصمیمات دولت در حوزه رمز ارزها اظهار داشت: 
راهبرد دولت در حوزه سرمایه های دیجیتال، تأکید 
بر شفافیت و مشاهده پذیری این بخش از سرمایه 
های ما است. دولت نیز تلاش کرده قوانینی را در این 
حوزه حاکم کند تا ضمن حفاظت از حقوق مردم، 
از برخی کلاهبرداری ها که متأسفانه سوابق آن در 
کشور ما در حوزه ســرمایه دیجیتالی که ناشی از 
همین شفافیت ها بوده، جلوگیری کند و باید پیش 

از این عمل می شد.
وی با بیان اینکه در سایر کشورها نیز برای سرمایه 
های دیجیتال ابزارهای مختلفی برای مشــاهده 
پذیری و ایجاد شفافیت بکار گرفته می شود، عنوان 
کرد: این بخش که در ذات خود تمایل به ســمت 

مشاهده ناپذیری نسبت به رویه های متعارف دارد، 
نیازمند این اســت تا در رابطه با تدابیر میان مدت 
و بلندمدت ســرمایه دیجیتال پاسخ دقیق و سند 
روشــنی  برای مقررات گذاری در این حوزه داشته 

باشیم .
خاندوزی با اشاره به ابلاغ قانون جدید بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران از سوی رئیس جمهور اظهار 
کرد: طبق این قانون که آذرماه به تأیید نهایی رسید 
این وظیفه برعهده بانک مرکزی گذاشــته شده تا 
بتواند سندی را در مورد سیاستگذاری رمز ارزها در 
دستور کار قرار بدهد و منتشــر کند تا ما به این دو 
هدف مشاهده پذیری و شفافیت در حوزه دیجیتال 
برسیم البته بانک مرکزی پیش نویس این سند را 
آماده کرده و در مراحلی است که باید برای تصویب 

و تأیید نهایی طی شود.

کاهش سهم هزینه نان در معیشت خانوار 
از 2.5 درصد به 2 درصد 

وزیر اقتصاد در پاسخ به پرسشــی درباره افزایش 
قیمت نان در برخی نانوایی ها اعلام کرد: سیاست 
دولت در این خصــوص تغییر نکرده و تلاش دولت 
این است که ســهم هزینه نان در معیشت و سفره 
خانوار پایین بماند؛ این سهم در ابتدای دولت ۲.5 
درصد بود که اکنون به ۲ درصد کاهش یافته است. 
در برخی استان ها تقاضای افزایش قیمت داشتند 
که به شوراهای آرد و نان رفت و مصوب شد اما اگر 
تخلفی در قیمت و کیفیت ایجاد شــود، رسیدگی 
به آن در حــوزه فعالیت وزارت صمت و ســازمان 

تعزیرات است. 
ســخنگوی اقتصادی دربــاره آخریــن وضعیت 
جاماندگان سهام عدالت و رایزنی با برخی وزاتخانه 
ها برای عرضه سهام شرکت های تابعه اظهار کرد: در 
دو سال در قانون  بودجه موضوع عرضه سهام عدالت 
به جاماندگان آمده بود اما اینکه اجرایی نشــده به 
دلیل این اســت که برخی وزارتخانه ها هنوز سهام 
شرکتهای خود را در اختیار قرار نداده اند. ما اصرار 
داریم که شرکت هایی که به این فهرست می آیند، 
سهام ارزنده ای داشته باشند. امیدواریم مخالفت دو 
وزارتخانه مخالف را مرتفع کنیم، مذاکرات اولیه با 
وزارتخانه های ذیربط و حوزه حقوقی دولت انجام 
شــده و امیدواریم در مرحله بعد که این مصوبه به 
هیات دولت می رســد بتوانیم رأی دولت را در این 

خصوص اخذ کنیم.

بازار ارز کنترل می شود

رشد تولید صنایع بزرگ 

استقرار ۷۸۰ واحد دانش بنیان 
تولیدی در نواحی صنعتی 

معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران، گفت: در حال حاضر 
7۸۰ واحد دانش بنیان تولیدی در شــهرک ها 
و نواحی صنعتی کشور مستقر هستند و 4۲۰ 
طرح نیز در مراحل مختلف ساخت و ساز قرار 
دارند. به گزارش ســازمان صنایــع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران، طهمرث لاهوتی 
افزود: از ابتدای ســال ۱4۰۲ نیــز تاکنون 5۰ 
طرح صنعتی دانش بنیان در شهرک ها و نواحی 
صنعتی مستقر شده اند و قرارداد واگذاری عرصه 
به 5۰ شــرکت دانش بنیان با تسهیلات ویژه 

مصوب هیأت مدیره سازمان منعقد شده است.
وی، اضافــه کرد: ۲۸69 واحد صنعتی مســتعد 
دانش بنیان شدن در شهرک ها و نواحی صنعتی 
کشور شناسایی شده است و به دانش بنیان شدن 
۱۱۲3 واحد صنعتی کمک کرده ایم. معاون صنایع 
کوچک ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران، ادامه داد: طی شش ماهه اول امسال 
نیز ۱79 واحد صنعتی مســتعد دانش بنیان در 
شهرک ها و نواحی صنعتی کشور شناسایی شده 
که به دانش بنیان شدن 9۱ واحد کمک شده است. 
لاهوتی در بخش دیگری از سخنان خود تصریح 
کرد: در راســتای حمایت از توسعه فعالیت های 
فناورانه وزارت صمت و فرهنگ سازی برای ترغیب 
به افزایش سرمایه گذاری در این صنایع ، برگزاری 
رویدادهایی تحت عنوان رویدادهای ملی صنعت 
دانش بنیان در ســر فصل برنامه هــا قرار گرفته 
است. وی خاطرنشــان کرد: تاکنون سه رویداد 
برگزار شده که رویداد ســوم نیز با محوریت این 
ســازمان با هدف صیانت از صنایع کوچک دانش 
بنیان و توسعه زیســت بوم فناوری در 7 دی ماه 
برگزار شد. معاون صنایع کوچک سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران گفت: در این 
رویداد توافق نامه هایی میان شــرکت های دانش 
بنیان و واحدهای صنعتی نیازمند توسعه فناوری 
و همچنین شرکت های دانش بنیان و شرکت های 
خدماتی شهرک های صنعتی در راستای مدیریت 

مصرف انرژی، منعقد شد.

یک پنجم صادرات به کشورهای اسلامی است
رشد تجارت ایران با جهان اسلام

سازمان کنفرانس اســلامی از رشد ۱9 درصدی 
تجارت ایران با جهان اسلام در سال ۲۰۲۲ خبر 
داد و ایران را دوازدهمین تاجــر در درون دنیای 
اسلام معرفی کرد. ســازمان کنفرانس اسلامی 
در جدیدترین گزارش خــود از وضعیت تجارت 
در جهان اســلام از رشــد ۱9 درصدی تعاملات 
تجاری میان کشــورهای اسلامی در سال ۲۰۲۲ 

خبر داده است.
کل تجارت 57 عضو این سازمان در سال ۲۰۲۱ 
بالغ بــر 735 میلیــارد دلار بوده که بر اســاس 
برآوردهای ســازمان کنفرانس اسلامی این رقم 
در سال ۲۰۲۲ به ۸73 میلیارد دلار افزایش یافته 
است. بر اساس این گزارش ایران در میان 57 عضو 
این ســازمان در رتبه ۱۲ از نظر تجارت با دنیای 
اسلام قرار گرفته است. به عبارتی دیگر 45 کشور 
اسلامی تجارت کمتری نسبت به ایران با دنیای 

اسلام در سال ۲۰۲۲ داشته اند.
کل تجارت ایران با کشــورهای اسلامی در سال 
۲۰۲۲ بالغ بر ۱5 میلیــارد و 543 میلیون دلار 
برآورد شده است. این رقم نسبت به سال قبل رشد 
۲5 درصدی داشته اســت. ایران در سال ۲۰۲۱ 
بالغ بر ۱۲ میلیــارد و 46۰ میلیون دلار تجارت با 

کشورهای اسلامی ثبت کرده بود.
بر اســاس این گزارش تعاملات تجــاری ایران با 
کشورهای اسلامی در دولت سیزدهم 45 درصد 
افزایش یافته و از ۱۰ میلیارد و 6۸5 میلیون دلار در 
سال ۲۰۲۰ به ۱5 میلیارد و 543 میلیون دلار در 
سال ۲۰۲۲ رسیده است. امارات بیشترین تعاملات 
تجاری با دنیای اسلام در سال ۲۰۲۲ را داشته و 
کل تجارت این کشور با کشورهای اسلامی به ۱45 
میلیارد دلار رسیده است. ترکیه با ۱۲۱ میلیارد 
دلار و عربستان با 96 میلیارد دلار به ترتیب در رتبه 

های دوم و سوم از این نظر قرار گرفته اند.
این گزارش نشــان می دهد صــادرات ایران به 
کشورهای اســلامی در ســال ۲۰۲۲ با رشد ۱۸ 
درصدی نسبت به ســال قبل از آن مواجه شده و 
از 6 میلیارد و 46۸ میلیــون دلار به 7 میلیارد و 
6۱۱ میلیون دلار رسیده است. ۲۱ درصد معادل 
یک پنجم از کل صادرات ایران در ســال ۲۰۲۲ 
با کشورهای اسلامی بوده اســت. واردات ایران از 
جهان اسلام نیز در سال ۲۰۲۲ رشد 3۲ درصدی 
را تجربه کرده و به 7 میلیارد و 93۲ میلیون دلار 
بالغ شده است. 39 درصد از کل واردات ایران نیز با 

کشورهای اسلامی بوده است.

اخبار
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مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از ایجاد بیش از 
۲3۸ هزار فرصت شغلی در کسب و کارهای خرد و 
کوچک از ابتدای دولت سیزدهم خبر داد. »هادی 
آقابابایی« مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با بیان 
این خبر گفت: کار صندوق کارآفرینی امید جهادی 
است و رسالت آن کمک به ایجاد اشتغال خرد کوچک 
و متوسط است و با توجه به این ماموریت صندوق، 
تنها در ســال ۱4۰۲ تاکنون برای بیش از ۲۰ هزار 
فقره تســهیلات، بیش از 5۰ هزار میلیــارد ریال 
تسهیلات پرداخت شده که منجر به ایجاد بیش از 

5۰ هزار نفر فرصت شغلی شده است.
آقابابایی با اشــاره به عملکرد صنــدوق در دولت 
سیزدهم اظهار داشت: در سه سال دولت مردمی 
تسهیلات پرداختی از طریق صندوق کارآفرینی 
امید برابر است با کل تسهیلات در ۸ سال دولت 
قبل که این مهم برای توسعه کسب و کارهای خرد 
و کوچک و توسعه مشاغل جوانان صورت گرفته 
است. وی اظهار داشت: ســقف تسهیلات در این 

سال ها بیشتر شــده و همچنین حدود اختیارات 
استان ها و شعب نیز افزایش یافته است.

مدیرعامل صنــدوق کارآفرینی امید در خصوص 
فعالیــت صنــدوق در مناطق روســتایی و کم 
برخوردار کشــور نیز گفت: در سال ۱4۰۲ بیش 
از ۲۰۰۰ فقره تسهیلات با اعتبار بیش از ۱۲ هزار 
میلیارد ریال در مناطق روستایی کشور پرداخت 
شــده که به ایجاد اشــتغال مناطق روستایی و 

ماندگاری جمعیت کمک کرده است.
آقابابایی خطاب به جوانان جویای کار که ممکن 
است از تسهیلات بانکی ناامید شده باشند گفت: 
صندوق کارآفرینــی امید که در دو و نیم ســال 
توانسته بیش از ۲3۸ هزار شــغل ایجاد کند که 
گستره این مشاغل در اختیار جوانان است و این 
نشان می دهد که جوانانی که خلاق، ایده پرداز و 
جویای کار هســتند می توانند از تسهیلات ارزان 
قیمت این صندوق در قالب تفاهم نامه های موجود 

بهره مند شوند.

وی با اشاره به تذکر رهبر معظم انقلاب در خصوص 
اینکه بانک ها پول پاشــی انجام ندهند بیان کرد: 
طبق فرمایشات ایشان، باید وقتی تسهیلات ارزان 
قیمت و قرض الحســنه پرداخت می شــود حتماً 
منجر به اشــتغال و ارزش افزوده در حوزه اقتصاد 
کشور باشد و صندوق نیز برای اینکه به این هدف 
برسد با امضای تفاهم نامه با دستگاه های مختلف 
تخصصی، زمینه بهره مندی جوانان و کارآفرینان 

را از این تسهیلات فراهم کرده است.
مدیرعامل صنــدوق کارآفرینی امید در خصوص 
احیای واحدهــای راکد یا نیمه فعــال در دولت 
ســیزدهم هم گفت: ســتاد احیــای واحدهای 
اقتصادی راکد و نیمه راکد ریاســت جمهوری در 
این خصوص در حال فعالیت است و صندوق نیز 
به عنوان نهاد مالی تامین کننده تسهیلات در این 
حوزه شناخته شده اســت و در سال ۱4۰۲ بیش 
از 5۰۰ فقره تسهیلات با بیش از ۱۲ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات ارزان قیمت برای احیای واحدهای 

نیمه تمام یا راکد در نقاط مختلف کشور پرداخت 
شده اســت و در نتیجه بیش از 45۰۰۰ میلیارد 
ریال سرمایه گذاری، مجدداً به چرخه تولید کشور 

برگشته است.
آقابابایی با اشــاره بــه تلاش صنــدوق در برای 
تسهیلگری و آسان و شیرین کردن ارائه خدمات 
به کارآفرینان اظهار داشت: متوسط زمان پرداخت 
تســهیلات از لحظه معرفی فرد توســط دستگاه 
طرف تفاهم نامه به صنــدوق در کوتاه ترین زمان 
صورت می پذیــرد و همچنین برنامــه داریم که 
بتوانیم تسهیلات را به خصوص در مشاغل خانگی 

به صورت غیرحضوری و برخط پرداخت کنیم.
وی با تاکید بر اینکه شفافیت یکی از ویژگی های 
اصلی صندوق کارآفرینی امید است تصریح کرد: 
هم اکنون مردم و رسانه ها با مراجعه به سامانه آگاه 
در ســایت صندوق کارآفرینی امید می توانند به 
تفکیک اســتان ها طرح های اجرا شده صندوق را 

مشاهده کنند.

فاضلی نیا بیان داشــت: یک و نیم میلیارد دلار از 6 
میلیارد دلار گردش مالی لوازم خانگی در کشور قاچاق 
است و این نشان می دهد که نباید برخورد به صورت 
مقطعی باشد. امید فاضلی نیا دبیر انجمن صنفی لوازم 
صوتی و تصویری بیان داشــت: گردش مالی لوازم 
خانگی در کشور 6 میلیارد دلار است در حالی که یک 
و نیم میلیارد دلار آن قاچاق است. فاضلی نیا گفت: 
متاسفانه امروز بیشتر سامانه ها برای ثبت کالا قطع 
است به طوری که برای  قوانین باگ هایی وجود دارد 

که نتوانسته جلوی قاچاق را بگیرد.
او گفت: به طور کلی باید باگ های قوانین را بازنگری 
کرد، حتی رهبری تاکید داشتند که کالای قاچاق باید 
آتش کشیده شود، ولی امروز این کالا جمع آوری و 
در بستر اموال تملیکی به فروش می رسد. فاضلی نیا 
افزود: امروز سهم بازار لوازم خانگی کشور 6 میلیارد 
دلار است که از این رقم یک و نیم میلیارد دلار قاچاق 
است، دولت باید تکلیف بخش خصوصی را مشخص 
کند که چگونه می خواهند آزاد سازی لوازم خانگی را 
آزاد کنند، ولی به طور کلی باتوجه به بازار امروز، آزاد 

سازی بازار لوازم خانگی متلاطم می شود.
فاضلی نیا گفت: واردات در صورتی که باعث سرمایه 
و تکنولوژی برای کشور باشد بسیار مثبت است، ولی 
غیر از این باشد منطق نخواهد داشت، امروز با اسم و 
رسم کالای وارداتی، فقط کالای قاچاق وارد می شود.

او بیان کرد: این روز ها بسیاری صنعت لوازم خانگی 
را با صنعت خودرو مقایسه می کنند؛ به طوری که 
چیزی حدود 6۰۰ تا 65۰ تولیدکننده در این صنعت 
مشغول به کار و رقابت هستند. در چنین شرایطی 
چطور می تــوان صحبت از انحصار کــرد. به گفته 
دبیر انجمن صنفی لــوازم صوتی و تصویری گفت: 
برخورد با کالای قاچاق لوازم خانگی نباید مقطعی 

و جزیره ای باشد.
او گفت: نه تنهــا در صنعت لــوازم خانگی انحصار 
نداریم، بلکه در تولید برخی محصولات با تعداد بالای 
تولیدکنندگان مواجه هستیم. تورم لوازم خانگی در 
سال گذشــته بیش از 34.۸ دهم درصد بوده است. 
فاضلی نیا گفت: وقتی در حوزه تصمیم گیری ثبات 
نباشد قطعاً کسی که بخواهد سرمایه گذاری کند 
احساس امنیت نمی کند. دولت حتماً باید تکلیف 
بخش خصوصی را مشــخص کند کــه آیا هدفش 

آزادسازی واردات لوازم خانگی است یا خیر؟
وی افزود: البتــه دولت ارز نــدارد و در حال حاضر 
میانگین زمان تخصیص ارز بالای ۸۰ روز اســت. 
فراینــد واردات قطعات و مواد اولیــه نیز حداقل 4 
ماه است؛ بنابراین آزادســازی واردات لوازم خانگی 
در حد شعار اســت، اما همین اخبار هم در شرایط 
 رکودی تورمــی، فروش تولیدکنندگان را بیشــتر 

دچار چالش می کند.

بانک مرکزی بر ادامه استفاده از ابزارهای مختلف سیاست 
پولی از جمله اوراق گواهی سپرده خاص سرمایه  گذاری 
 برای طرح های دارای بازدهی بالا و پیشــران کشــور

 تأکید کرد.
 بانک مرکزی ضمن تاکید بر ادامه استفاده از ابزارهای 
مختلف سیاســت پولی از جمله اوراق گواهی سپرده 
خاص سرمایه  گذاری برای طرح های دارای بازدهی بالا و 
پیشران کشور تصریح کرد: این بانک به عنوان سیاستگذار 
پولی در هر زمان که ضرورت داشته باشد و تشخیص دهد 
از این ابزار پولی به منظور هدایت هدفمند نقدینگی در 
تامین مالی طرح های ملی و سرمایه در گردش بنگاه های 

تولیدی استفاده خواهد کرد.
براساس این اطلاعیه، سیاســت پولی انتشار و عرضه 
اوراق گواهی سپرده  های خاص با نرخ سود علی  الحساب 
3۰ درصد که کل اوراق مذکور در شــبکه بانکی توسط 
متقاضیان مورد استقبال قرار گرفته و خریداری شد در 

مرحله اول خود موفق بوده و به اهداف مورد نظر رسید.
از منظر سیاستگذار پولی و بانکی، این برنامه موفق، یک 
سیاست موقت نبوده و متناســب با مقتضیات زمانی و 
بنابر تشخیص و ضرورت، عنداللزوم از این ابزار با حجم 
و سقف های مختلف برای هدایت هدفمند نقدینگی به 
سمت تولید، طرح های مولد و اجرای دقیق برنامه های 
سیاســتگذار پولی در مهار نقدینگی و تورم اســتفاده 

خواهد شد.

این اطلاعیه همچنین تاکید دارد مواضع رسمی درباره 
اجرای برنامه های مربوط به سیاست های پولی و بانکی 
کشور توســط رئیس کل بانک مرکزی و رئیس شورای 
پول و اعتبار به عنوان ســخنگو اعلام می گردد و صرفا 
این مواضع، مبنای هرگونه اطلاع  رســانی در خصوص 
تصمیمات و طرح های جدید در حوزه سیاســت های 

مذکور خواهد بود.
بر اساس دســتورالعمل و مجوز انتشــار و عرضه اوراق 
گواهی سپرده خاص که ۱۱ بهمن به شبکه بانکی ابلاغ 
شد بانک مرکزی با هدف تامین مالی سرمایه در گردش 
طرح های اقتصادی با بازدهی مناسب مبلغ ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان سهمیه به کلیه بانک  های کشور جهت 
انتشار گواهی سپرده خاص صادر نمود که بصورت کامل 

به فروش رسید.
طبق اعــلام بانک مرکــزی، در راســتای تامین مالی 
پروژه های پیشــران و مولــد با بازدهی بــالا نیز مبلغ 
۸۰ هزار میلیــارد تومان مجــوز صدور ایــن گواهی 
به بانک های منتخب داده شــده کــه در آینده نزدیک 
منتشــر خواهد شــد. بر اساس دســتورالعمل انتشار 
گواهی ســپرده خاص، بانک ها برای تامین سرمایه در 
گردش طرح  های بــا بازدهی بالا اقدام به انتشــار این 
اوراق نموده و در پایان دوره مشــارکت، ســود قطعی 
 محاســبه و به خریداران این گواهی در شعب بانک ها 

پرداخت می گردد.

ایجاد ۲۳۸ هزار فرصت شغلی در کسب و کارهای خرد 

اوراق ۳۰ درصدی موقتی نیستبرخورد با قاچاق لوازم خانگی مقطعی و جزیره ای نباشد
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3 بازار

برخی از تولیدکننــدگان لوازم خانگی با ارســال نامه ای خطاب به 
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با اشاره به عدم برخورد با عرضه 
کالا های خارجی در بازار، خواســتار برخورد دستگاه های مسئول 
با قاچاق لوازم خانگی شــدند. واردات لوازم   خانگی خارجی به کشور 
هم زمان با تشدید تحریم های اقتصادی علیه کشورمان از سال 1397 
ممنوع شده است؛ پس از این اتفاق، صنعت لوازم   خانگی داخلی در 
سال های اخیر توانست تا حد قابل قبولی از نظر کیفی، کمی، تنوع 

محصول و خدمات پس از فروش ارتقا پیدا کند.
اما برخــی از فعــالان صنعــت لوازم خانگی معتقدنــد که جولان 
لوازم خانگی قاچاق در سایت   های فروش آنلاین، شبکه   های اجتماعی 
و مراکز فروش لوازم خانگی، نشان می   دهد برخورد با عرضه   کنندگان 
این محصولات، آن چنان که باید جدی گرفته نشده و کالا های قاچاق 

بدون هیچ نگرانی در حال فروش هستند.
کارشناسان اقتصادی معتقدند که چند عامل موجب افزایش قاچاق 

کالا در سال های اخیر شده اســت؛ از جمله این عوامل، سهولت در 
تأمین ارز برای واردات کالای قاچاق و معافیت از پرداخت مالیات و 
بیمه است که صرفه اقتصادی بالایی را برای سودجویان فراهم کرده 
و آنان را بیش ازپیش به عرصه واردات لوازم خانگی قاچاق سوق داده 

است.
از همین رو در هفته  هــای اخیر برخــی از تولیدکنندگان صنعت 
لوازم خانگی ایران با انتشــار نامه ای خطاب به سید مجید رضوی، 
رئیس و نماینده ویژه رئیس جمهور در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز خواســتار برخورد با عرضه کنندگان لوازم خانگی قاچاق در بازار 

شده اند.
تولیدکنندگان در نامه اخیر خود با اشاره به افزایش سرمایه گذاری 
در صنعت لوازم خانگی به همکاری فعالان این صنعت با دستگاه های 
نظارتی و ستاد مبارزه با قاچاق کالا  و ارز تأکید کردند. در قسمتی از 
این نامه آماده است: »در سال های اخیر نه تنها سرمایه گذاری کلانی 

جهت تولید لوازم خانگی به منظور تأمین نیاز بازار انجام شده، بلکه 
صنعتگران این حوزه تمامی طرح های ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
از جمله شناسه کالا، شناسه رهگیری و ضوابط تبصره 4 ماده 18 را با 
امید به کاهش قاچاق به طور کامل عملیاتی نموده اند. به طوری که در 
حال حاضر زیر ساخت های موردنیاز مبارزه با قاچاق کالا در این حوزه 

بیش از هر حوزه  کالایی دیگری فراهم شده است.«
در بخش دیگری از این نامه خطاب به رئیس ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز آمده است: »در شــرایط کنونی باتوجه به عدم برخورد با 
عرضه کالا های قاچاق و پایین بودن ریســک عرضه این نوع کالا ها، 
شــاهد فروش علنی و بی پروای کالای قاچاق در بازار های شناخته 
شده کشور هستیم و بیم آن می رود ادامه این وضعیت ضمن مأیوس 
نمودن فعالان قانونی این بازار، تمامی سرمایه  گذاری های انجام شده 
را دچار خسران نموده و این صنعت را در آغاز فصل جدید خود دچار 

خسارت جبران ناپذیری کند.«

یک کارشــناس پولی و بانکی گفت: دو عامل موجب خواهد شد تا 
نرخ ارز روند کاهشی را ادامه دهد، عامل اول این است که شرایط و 
سیاســت های بانک مرکزی تغییری نکرده است و این بانک مصمم 
اســت تا نرخ ارز را تثبیت کند، دوم این که ریسک های سیاسی و 

نگرانی های امنیتی در حال مرتفع شدن است.
حجت الله فرزانی -  کارشناس پولی و بانکی گفت: در سیاست های 
ارزی و همچنین بنیاد اقتصادی کشور تغییری نداشته ایم، بنابراین 
احتمال افزایش نرخ ارز به طور کلی رد می شود. این کارشناس پولی و 
بانکی گفت:  افزایش نرخ ارز که در هفته های اخیر شاهد آن بوده ایم، 

به دلیل تشدید هیجانات ناشــی از افزایش ریسک سیاسی بود که 
موجب شده بازار ارز دچار نوسان شود.  

فرزانی تصریح کرد: در حال حاضر ریسک های سیاسی کاهش یافته 
و با رفع این ریسک شــاهد کاهش هیجان در بازار ارز هستیم. وی 
اضافه کرد: هدف اصلی بانک مرکزی تثبیت اقتصادی اســت و این 
بانک همچنان سیاســت های خود را با قدرت پیگیری می کند، در 
نتیجه تغییری در سیاست بانک مرکزی دیده نمی شود، ضمن این 

که شرایط این بانک نیز تغیری نکرده است.
این کارشناس پولی و بانکی عنوان کرد: دو عامل موجب خواهد شد 

تا نرخ ارز روند کاهشی را ادامه دهد، عامل اول این است که شرایط 
و سیاست های بانک مرکزی تغییری نکرده است و این بانک مصمم 
اســت تا نرخ ارز را تثبیت کند، دوم این که ریسک های سیاسی و 
نگرانی های امنیتی در حال مرتفع شدن است، در نتیجه نرخ ارز از 

کانال های فعلی عقب نشینی خواهد کرد.
فرزانی در پایان تاکید کرد: خوشبختانه بانک مرکزی موفق شد به 
وعده هایی که داده بود جامه عمل بپوشاند و همان طور که قول داده 
بود، نرخ رشد نقدینگی را به ۲۵ درصد کاهش داد که قطعا در کنترل 

نرخ ارز و کاهش تورم موثر خواهد بود.

سخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه صمت از 
تجارت غیر نفتی ۵۰ میلیارد دلاری ایران و 1۵ کشور 
همسایه در 1۰ ماهه امسال خبر داد که نسبت به مدت 

مشابه با رشد 1.8 درصدی همراه بوده است.
سید روح الله لطیفی ، ســخنگوی کمیسیون توسعه 
تجارت خانه صنعت معدن و تجارت ایران در خصوص 
تجارت غیر نفتی ایران با 1۵ کشــور همسایه، اظهار 
داشت: از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه، 79 میلیون 
و 98۲ هزار و 3۶۰ تن کالا به ارزش 49 میلیارد و 831 
میلیون و 871 هزار دلار بین ایران و کشورهای همسایه 
ایران تبادل شد که سهم صادرات ایران به این کشورها 
۶۰ میلیون و 3۶8 هزار و ۶4۲ تــن کالا به ارزش ۲3 
میلیارد و 1۵۰ میلیون و 483 هزار دلار و سهم واردات 
ایران از کشورهای همسایه، 19 میلیون و ۶13 هزار و 
717 تن به ارزش ۲۶ میلیــارد و ۶81 میلیون و 388 
هزار و 4۶۵ دلار بوده اســت. وی افزود: ۵3.4 درصد 
وزن و ۵7.۲ درصد ارزش صادرات 1۰ ماهه کشــور به 
مقصد 1۵ کشور همسایه ایران بوده است. سخنگوی 
کمیسیون توســعه تجارت خانه صمت در خصوص 
صــادرات محصولات غذایــی و کشــاورزی ایران به 

همسایگان اظهار داشت: در 1۰ ماهه امسال ۶ میلیون و 
1۵1 هزار و 744 تن محصولات دامی ، شیلاتی ، زراعی، 
کشاورزی و غذایی به ارزش سه میلیارد و 9۰9 میلیون و 
۶48 هزار و 7۰8 دلار به کشورهای همسایه ایران صادر 
شده که شامل 91 درصد وزن و 8۰ درصد ارزش کل 
صادرات محصولات کشاورزی و غذایی کشور به دنیا 
بوده است و یا به عبارتی دیگر مقصد اصلی صادرات این 
نوع محصولات، کشورهای همسایه بودند . لطیفی در 
خصوص میزان صادرات 1۰ ماهه به کشورهای همسایه 
بیان داشت: عراق با خرید 7.۲ میلیارد دلار، امارات با ۵.۲ 
میلیارد دلار، ترکیه با 3.۵ میلیارد دلار ، پاکستان با 1.7 
میلیارد دلار و افغانستان با 1.۵ میلیارد دلار ، پنج مقصد 
نخست صادرات کشورمان در بین همسایگان بودند 
. سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت در 
خصوص میزان واردات از کشــورهای همسایه گفت: 
در 1۰ ماهه امسال ، امارات با فروش 17 میلیارد دلار ، 
ترکیه با ۶ میلیارد دلار ، روســیه با 1.۵ میلیارد دلار ، 
عمان با 778 میلیون دلار و پاکستان با ۵۲7 میلیون 
دلار ،  پنج کشور نخست در بین همسایگان برای فروش 

کالاهای مورد نیاز کشورمان بودند .

رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور از ایجاد 
۵۰هزار شغل این سازمان در پنج ماه منتهی به پایان 
سال خبر داد. آموزش مهارت های فنی و حرفه ای برای 
فرد، باعث تقویت قابلیت اطمینــان افراد در اجرای 
وظایفشان می شــود. در نتیجه امکان بروز خطا در 
اجرای کارهای مربوطه کاهــش می یابد و بهبود در 
کیفیت خدمات و محصولات تولیدی ایجاب می شود. 
این خود به تولید بیشتر، رشد شرکت های کوچک و 
بزرگ، و در نهایت افزایش اشــتغال در سطح جامعه 
منجر خواهد شــد. با توجه به مشــکلات عدیده در 
حوزه اشتغال و همچنین وجود نیروهای کار فراوان 
و آموزش ندیده و البته فارغ التحصیل دانشگاهی، نیاز 
جدی کشور به بحث آموزش های تخصصی که منجر 
به ایجاد شغل شود از مهمترین مسایل است. مسئله 
ای که وجود دارد این است که مطابق آمار سازمان فنی 
و حرفه ای تقریباً ۵۰ درصد مهارت آموزان جذب بازار 

کار می شوند.
 مهرداد عظیمی،رئیس ســازمان فنــی و حرفه ای 
کشور با اشــاره به تفاهم نامه با حوزه معاونت توسعه 
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از ایجاد ۵۰ 

هزار شغل در ۵ ماهه منتهی به پایان سال در کشور 
خبرداد و گفت: ما در بازه زمانی کمتر از ســه ماه ۶7 
هزار شغل ایجاد کردیم که 17 هزار نفر بیشتر از تعهد 
ســازمان فنی وحرفه ای بوده است. وی با بیان اینکه 
آموزش مهارت و ســنجش صلاحیت، دو ماموریت 
اصلی سازمان آموزش فنی و حرفه ای است، افزود: از 
ابتدای دولت سیزدهم تاکنون، آمار ثبت شده آموزش 
مهارت در کشور 4 میلیون و ۶۰۰ نفر دوره است. وی 
اظهارداشت: از ابتدای دولت تاکنون در حوزه سنجش 
صلاحیت حرفه ای نیز ســه میلیون و 18۰ هزار نفر 
ثبت شده که در مقایسه با دولت گذشته، بیش از ۵۰ 
درصد افزایش داشته اســت. به گفته رئیس سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای کشور، چهار هزار و 8۰۰ کارگاه 
آموزشی در کشور داریم که در حین آموزش، صاحب 
شغل می شوند. عظیمی با بیان اینکه دولت در سفر های 
خود، مصوبات و منابع مالی برای استان ها پیش بینی 
می کند، گفت: در کشــور دو هــزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان مصوب شده که تخصیص آن استانی است. از 
استانداران انتظار می رود برای تخصیص و جذب این 

اعتبارات در حوزه آموزش های مهارتی تلاش کنند.

تیغ قاچاق بر گلوی تولیدکنندگان لوازم خانگی 

عقبگرد نرخ دلار ادامه خواهد داشت

ایجاد ۵۰ هزار شغل با آموزش مهارتی در ۵ ماهتجارت ۵۰ میلیارد دلاری با کشورهای همسایه 
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بر اســاس تبصره ۶ قانون تســهیل مجوزهای 
کســب و کار، فقط شناســه یکتا، مجوز کسب 
و کار محسوب می شــود و هر مامور حاکمیتی 
سندی به جز شناســه یکتا مانند مجوز کاغذی 
مطالبه کند، متخلف و مجرم اســت. به گزارش 
فارس، بر اساس قانون تســهیل صدور مجوزها 
از این پس شناســه یکتا کســب و کارها که با 
کد Qr cod شناسایی می شــوند، این شناسه 
جایگزین مجوزهای کسب و کار می شود، پس از 
 آن ارائه مجوز کاغذی  جرم شناخته شده و از رده 

خارج می شود.
در این باره متأســفانه هنوز حتی برخی مدیران 
دولتی  هــم توجیه نیســتند و از اربــاب رجوع 
مجوزهای کاغذی طلــب می کنند، در حالی که 
تکالیف، همه در قانون شناسه یکتا و زیرساخت ها 
پیاده شده اســت.  تبصره 7 قانون کسب و کارها 
اذعان دارد، مجوزهای قدیمی کسب و کار تا ۲۵ 
اردیبهشــت 14۰3 باید به شناسه یکتا تبدیل 
شــود و از ۲۶ اردیبهشــت مجوزهای قدیمی 
اعتباری ندارد؛ پیش بینی می شود از سال آینده، 
اگر کسی شناسه یکتا مجوز کسب و کار نداشته 

باشد، حساب تجاری او قطع  شود.
 اگر یک فعال اقتصادی شناســه یکتا نداشــته 
باشــد، نمی تواند هیچ گونه خدمات الکترونیک 
)مانند پرداخت غیر حضوری قبوض یا مالیات و 
عوارض( از دولت دریافت کند و فعالیت او دچار 
اختلال می شــود.  اتاق اصناف و دبیرخانه هیات 
نظارت بر سازمان های صنفی کشور،  زیرساخت 
تبدیل مجوزهای کاغذی و قدیمی به شناسه یکتا 

را فراهم کرده اند و این کار بــا همکاری اصناف 
انجام می شــود، در حال حاضر 3 میلیون پروانه 
کسب قابل تبدیل به شناســه یکتا داریم، از این 
طریق تا کنون 18 هزار پروانه کســب، کد یکتا 

گرفته اند.
 وزارت صمــت اخیرا اعلام کرده بــود که صدور 
شناســه یکتا وظیفه درگاه ملی مجوزها است، 
در حالی که درگاه ملی مجوزها مســوول صدور 
شناسه یکتا نیست . اغلب کســب ها کمتر از ۵ 
دقیقه می توانند شناسه یکتا دریافت کنند. برخی 
موارد محدود ممکن است که شناسه یکتا کمتر از 

یک هفته صادر شود.
اتصال استعلام مجوز قدیمی را باید اصناف صادر 
کند، اما برخی دستگاه های دولتی نظیر صمت 
و آمــوزش و پرویــش، وزارت کار، وزارت علوم، 
ارشاد، صمت با سامانه ملی مجوزها برای صدور 
شناسه یکتا همکاری نمی کنند اما وزارتخانه های 
ارتباطات، ورزش، نیرو، سازمان استاندارد خوب 

عمل کرده اند .
از ابتدای اسفند امسال کســی می تواند پروانه 
کسب خود را تمدید کند که شناسه یکتا بگیرد. 
 رســانه ها باید مطالبه کنند که دســتگاه های 
اجرایی پای کار صدور شناسه یکتا حاضر شوند، 
همچنین پروانه کســب ها شناسه یکتا بگیرند و 
این روند رشــد کند.  همه پروانه کسب هایی که 
تا ۲۶ اردیبهشت 14۰3 شناســه یکتا نگیرند، 
پروانه کســب کاغذی آنها ابطال می شــود و از 
سرویس های بانکی، بیمه ای، مالیاتی و حاکمیتی 

و غیره حذف می شوند.

از آغــاز فرآینــد واردات خــودرو تاکنون 1۰ 
هــزار و ۵۰۰ دســتگاه خــودرو وارد بنــادر و 
گمرکات کشــور شــده و حدود 4 هزار خودرو 
نیــز به مشــتریان تحویل داده شــده اســت. 
به گــزارش فــارس، در ســال 1397 به دلیل 
محدودیت هــای ارزی، براســاس مصوبــه 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا 
 واردات خــودرو تــا پایان اردیبهشــت 14۰1

 ممنوع شد. 
در آن ســال بعد از اعمال تحریم هــای آمریکا 
علیه ایران علاوه بر ممنوعیــت واردات خودرو 
اتفاقات دیگری نیز در حوزه خودرو در کشور رخ 
داد و در کنار خروج شــرکت های خودروسازی 
خارجی بین المللــی از ایــران  وضعیت تولید 
خودرو در کشور به شدت کاهش یافت به طوری 
که تولید خودرو در سال 139۶ از یک میلیون 
و ۵3۲ هــزار دســتگاه به 7۵۶ هزار دســتگاه 
در ســال 1397 کاهــش یافت؛ در این ســال 
 همچنین ۲۰۰ هزار دســتگاه خودرو ناقص نیز

 تولید شده بود.
با توجه بــه کاهش شــدید تولید خــودرو در 
کشور، بازار خودرو دچار نابسامانی شد و قیمت 
خودرو به شــدت افزایش می یافــت به طوری 
که بسیاری از ســوداگران، پول های سرگردان 
خود را وارد بازار خــودرو کردند و بــا خرید و 
فروش خــودرو بــازار ایــن کالای مصرفی را 
 به هم ریختنــد و آن را تبدیل به بــازار کالای 

سرمایه ای کردند.
 بــا روی کار آمدن دولت ســیزدهم عزم دولت 
جزم شد تا نابســامانی های حوزه تولید و بازار 
خودرو را رفع کند، بنابرایــن رئیس جمهور در 
اواسط اسفند  سال 14۰۰ دستور 8 ماده ای برای 
»بهبود وضعیت صنعت خودروســازی کشور« 
ابلاغ کرد که در بند 4 این دســتورالعمل تاکید 
شده بود به منظور افزایش رقابت  پذیری و رفع 
شائبه انحصار متناسب ســازی قیمت خودرو و 
جبران کمبود تولید، در صورت عدم اقدام برای 
انجام تعهدات و رفع نیاز بــازار، موانع قانونی و 
اجرایی واردات خــودرو حداکثر تــا ماه آینده 
رفع شود و با افزایش صادرات خودرو و قطعات، 
 نســبت صادرات بــه واردات در صنعت خودرو

 افزایش یابد.
پیرو تحقــق مفاد ایــن دســتورالعمل در ۲1 
اردیبهشــت  14۰1 کلیــات واردات خودرو در 
دولت به تصویب رســید و با ایــن مصوبه بعد 
از 4 ســال ممنوعیت واردات خــودرو؛ فرآیند 
واردات خودرو از سر گرفته شد. در ادامه بعد از 
4 ماه از نهایی شدن مصوبه واردات خودرو در 3 
شهریور  14۰1 آیین نامه واردات خودرو که در 
۲۶ مرداد به تصویب هیأت وزیران رسیده بود، 
توسط معاون اول رئیس جمهور نهایی و به همه 
سازمان ها شامل وزارت صمت، وزارت اقتصاد، 
وزارت کشور، بانک مرکزی و دبیرخانه شورای 

عالی مناطق آزاد ابلاغ شد. 
 پیرو آن نیز اقدامات لازم بــرای واردات خودرو 
آغاز شــد و شرکت هایی که شــرایط واردات را 
داشــتند برای دریافت مجــوز واردات ثبت نام 
کردند و در نهایت  ۶  اسفند سال گذشته ثبت نام 
از متقاضیان خودروهای وارداتــی آغاز و مقرر 
شد تا خودروهای وارداتی در اسرع وقت تحویل 

مشتریان شود. 

به گفته مهدی ضیغمی،  معــاون وزیر صمت و 
مدیر طرح واردات خــودرو، در ابتدا 1۲۰ هزار 
نفر در ســامانه عرضه خودروهای وارداتی برای 
خرید خودرو ثبت نام کردند اما بعد از پایش های 
انجام شده 34 هزار نفر شرایط لازم برای خرید 
خودروهای وارداتی را کسب کردند که در نوبت 
تحویل خودرو قرار گرفتند، در ادامه از این تعداد 
4 هزار نفر از خرید انصراف دادند و به این ترتیب 
3۰ هزار نفر در نوبت تحویل خودرو قرار گرفتند.

اولین اطلاعیه تخصیــص خودروهای وارداتی 
در سامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی 
در مورخ 18 اردیبهشــت 14۰۲ منتشر شد و 
در این دوره از تخصیــص خودروهای چانگان 
CS3۵Plus تیــپ ۲ و 3 به مشــتریان عرضه 
شــد و در نهایت بعد از گذشــت ۶ ماه از ثبت 
نــام خودروهــای وارداتــی، در مراســمی در 
نمایشــگاه روایــت خدمت که در ۶ شــهریور 
 برگزار شــد تحویل اولین خــودروی وارداتی

 انجام شد. 
بعد از آن نیــز چندین بار عرضــه خودرو های 
وارداتی بــه متقاضیانی که در اســفند  ســال  
گذشــته بــرای خرید ثبــت نام کــرده بودند 
صــورت گرفت کــه در ایــن عرضه هــا، انواع 
خودروهای چانگان، هیونــدا، تویوتا، کیا، جتا، 
 جیلی، بســتیون و زوتی به مشــتریان عرضه 

شده است. 
ضیغمــی در آخرین آماری که هفته گذشــته 
اعلام کرد به خبرنگار فارس گفــت:  از بیش از 
3۰ هزار نفری که در نوبت اسفند سال گذشته 
برای خرید خودرو هــای وارداتی ثبت نام کرده 
اند، 1۲ هزار نفر نسبت به انتخاب خودرو اقدام 
کردند و برای ســایر افرادی که هنوز نسبت به 
انتخاب خودرو اقدام نکرده اند، یکی - دو دوره 
دیگر عرضه خواهیم داشــت.  وی بیان داشت: 
تاکنون بیــش از 1۰ هــزار و ۵۰۰ خودرو وارد 
بنادر و گمرکات کشــور شده اســت و حدود 4 
هزار خودرو نیز تحویل مشــتریان شده است.  
ضیغمی همچنیــن بیان داشــت: خودروهای 
عرضه شــده فعلی به متقاضیــان خودروهای 
 وارداتی تا ســه مــاه آینده تحویــل خریداران 

می شود. 
 دور دوم عرضــه خودروهــای وارداتــی نیــز 
از 1۵ بهمــن 14۰۲ آغاز و ادامــه یافت، البته 
متقاضیان این خودروها بایــد مانند دوره قبل 
نسبت به افتتاح حســاب وکالتی به مبلغ ۵۰۰ 
میلیون تومان اقدام می کردنــد.  به گفته مدیر 
طرح واردات خــودرو وزارت صمــت: تاکنون 
بیش از 7۵۰ میلیــون یورو ارز بــرای واردات 
خودروهــای بنزینــی و هیبریــدی و بیش از 
۲۰۰ میلیون یــورو بــرای واردات خودروهای 
برقی تخصیــص یافته اســت؛ شــیب تامین 
ارز توســط شــرکت ها افزایش یافتــه و بانک 
 مرکزی نیز همــکاری خوبی بــرای تخصیص 

ارز دارد. 
طبق اعلام مدیر طــرح واردات خودرو وزارت 
صمت شــرکت های بــزرگ وارد کننده خودرو 
تا ســه ماه آینده حداقل می تواننــد 3۵ تا 4۰ 
هزار خودرو را وارد کشــور کننــد ضمن اینکه 
میزان بودجه در نظر گرفته شــده برای واردات 
 خودرو در ســال آینــده حداقل یــک میلیارد 

یورو است.

دولت و مجلس همانند 
ســال جاری در لایحه 
بودجــه ســال آینده 
نیــز کســب و کارهای 
اینترنتی در ســکوهای 
داخلی را از پرداخــت مالیات معاف کرده اند. به 
گزارش ایســنا، در جریان بررسی لایحه بودجه 
14۰3 نمایندگان مجلس با هدف رونق کسب 
و کارهای اینترنتی در بســتر ســکو )پلتفرم(

های داخلی، مالیات کسب و کارهای اشخاص 
حقیقی که تا پایان سال 14۰۲ پرونده مالیاتی 
نداشتند را مطابق بند )ت( تبصره 11 مشمول 

نرخ صفر کردند.
در لایحه بودجه سال 14۰۲ نیز مطابق بند )د( 
تبصره ۶ به منظور حمایت از کســب و کارهای 
اشخاص حقیقی در سکوهای داخلی، این افراد از 

پرداخت مالیات معاف بودند. در این زمینه هادی 
طحان  نظیف، ســخنگوی شــورای نگهبان در 
نشست خبری خود با اصحاب رسانه بیان کردکه 
در تبصره 11 قانون اساسی که مربوط به فناوری 
اطلاعات و اقتصاد دیجیتال اســت، در یکی از 
احکام با مسئله معافیت درآمد کسب وکارهای 
اینترنتی اشخاص حقیقی و سکوهای داخلی از 
پرداخت مالیات روبه رو هســتیم که باید بدانید 
این مسئله خلاف موازین شرع و قانون اساسی 

نیست.
در همین زمینه چندی پیش یک فعال صنفی 
که در زمینه تولید و فروش پوشاک فعالیت دارد، 
گفت: توسعه پلتفرم های داخلی، موجب رونق 
کسب وکارها می شــود و امیدوارکننده خواهد 
بود. تینــا علی پور در ارتباط با بســته حمایتی 
دولت افزود: پس از فیلترینگ اینستاگرام سعی 
کردیم تا از پلتفرم های داخلــی برای ارتباط با 
مشتری های خود استفاده کنیم که تا حدودی 

نیز در این زمینه موفق بودیم . وی اضافه کرد: اما 
مهم ترین ضعف این پلتفرم ها محدودیت هایی 
بود که در آنها وجود دارد که ســبب شده بود تا 
مانند اینستاگرام نتوانیم به تبلیغات محصولات 
خود بپردازیم. علی پور با اشاره به اینکه به عنوان 
یک فعال صنفی مشکلی با پلتفرم های داخلی 
نــدارم و هم اکنــون در این فضا نیز مشــغول 
به فعالیت هســتم تصریح کرد: یکــی از موارد 
مطرح شــده دربســته حمایتی دولتی توسعه 
پلتفرم های داخلی اســت که در این صورت ما 
علاوه بــر امرارمعاش زندگی خــود می توانیم 

کسب وکارهای خود را توسعه دهیم.
وی تأکید کرد: با توســعه ایــن پلتفرم ها از نظر 
زیرساختی و ارائه خدمات که به نظر بنده یکی از 
بهترین موارد مطرح شده در این بسته حمایتی 
اســت فعالان صنفــی در هر رســته و گروهی 
می توانند به بهترین شکل به کسب وکار پرداخته 

و مشتری های بیشتری را جذب کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رونق کسب و کارهای اینترنتی در دستور کار قرار دارد 

معافیت مالیاتی شاغلان پلتفرم های داخلی
ا بطال  پروانه کسب های کاغذی در صورت نداشتن شناسه یکتا  تمرکز بر رشد بهره وری در کسب و کارها

مهدی غیبی، کارشناس فناوری
کســب و کارهای اینترنتی، شرکتهای دانش بنیان و 
استارت آپها با تغییر نگاه به راه اندازی مشاغل از شکل 
سنتی به دیجیتال، موجب رونق بازار کار شدند. نگاه 
سرمایه گذاران نیز از نگاه ســنتی سرمایه گذاری به 
تدریج به ســرمایه گذاری بر روی بخش خلاق و نگاه 
نو تغییر پیدا کرد. راهکار مناســب برای تحقق رشد 
اقتصادی نیز همین فرآیند است. اینکه نگاه از سمت 
بخش سنتی به سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند.

چون حوزه فنــاوری اطلاعات ایجاد اشــتغال مولد 
می کند، در کوتاه مدت اجــرای برخی پروژه ها باعث 
بیکارشدن عده ای می شــود. اما در درازمدت در این 
حوزه می توان بهترین عملکــرد را مطابق با موازین 
اقتصاد مقاومتی مدنظر رهبر انقلاب داشت. لذا وزارت 
ارتباطات در این حوزه رسالت مستقیمی برای ایجاد 
اشتغال ندارد، اما می تواند بستر ســاز ایجاد اشتغال 

باشد.
اســتارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد 
دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شوند، باعث افزایش 
بهره وری و یا بــه عبارت دیگر مولد بودن می شــود. 
اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بســیار سودده خواهد 
بود. در بحث اشــتغال نیز ممکن است در کوتاه مدت 
تســهیلات ورود فناوری اطلاعات به حــوزه اقتصاد 
مثبت نباشد، اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد 
کرد و فناوری اطلاعات باعث ایجاد مشاغل بیشتری 

خواهد شد.
وقتی که بدنه سنتی ســرمایه گذاران مشاهده کند 
که نســل جوان با کمتریــن ســرمایه ها می توانند 
کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه 
ســرمایه گذاری بیشتری خواهند داشــت. امری که 
از سوی استارت آپ ها بیشــترین نیاز به آن احساس 
می شود، امر سرمایه گذاری است. معمولا یک شرکت 
نوپای موفق قابلیت رشــد بیشــتری نسبت به یک 
شــرکت جاافتاده دارد. یعنی می تواند با سرمایه ای 
کمتر، نیروی کار یا زمینه رشــد بیشتری نسبت به 

شرکت های قدیمی داشته باشد.
شرکت های نوپا برای رشد ســریع خود نیاز به جذب 
ســرمایه دارند و در این راه گزینه هــای مختلفی نیز 
وجود دارد. شــرکت های دیگر یا افراد ســرمایه گذار 
می توانند به شرکت های نوپا با تبادل پول نقد در برابر 

سهام کمک کنند تا فعالیت خود را شروع کنند.

اختصاص یک میلیارد یورو برای واردات خودرو 

4۰ هزار خودرو وارد کشور می شود
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برنامه به هم رســانی معاونت علمی برای ایجاد ارتباط 
دانش بنیان ها با دستگاه ها

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور برگزاری رویداد »نمادیران« 
)نمایشگاه ملی اقتصاد دانش بنیان ایران( را در راستای به هم رسانی شرکت ها با نهادهای 
ذیربط دانست و گفت: مساله غذا با زندگی مردم پیوند خورده است و اگر بتوانیم در این 
حوزه اثرگذار باشیم، به سمت شکل گیری یک جریان مردمی اقتصاد دانش بنیان حرکت 

خواهیم کرد.
به گزارش ایسنا، دکتر دهقانی فیروزآبادی در اولین رویداد نمادیران در حوزه کشاورزی 
و امنیت غذایی که امروز، سه شــنبه در آی هیت)خانه نوآوری و فناوری ایران( واقع در 
نمایشگاه بین المللی برگزار شد، افزود: معاونت توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی 
رویدادهایی را با عنوان نمادیران برنامه ریزی کرده است. وی با بیان اینکه این رویداد در قالب 
نمایشگاه برگزار می شود، افزود: هر دوره از این رویداد در یک حوزه خاص برگزار می شود و 

این دوره در حوزه غذا و کشاورزی و امنیت غذایی برگزار شده است.
دهقانی فیروزآبادی به هم رسانی شرکت ها با دستگاه های ذیربط و کارفرمایان را از اهداف 
برگزاری این رویداد نام برد و یادآور شد: در این رویداد به دنبال معرفی امکانات و تسهیلات 

به شرکت های دانش بنیان و فناور هستیم. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با ابراز امیدواری از اینکه این رویداد 
بتواند دستاوردهای خوبی برای شرکت های دانش بنیان داشته باشد، یادآور شد: ستاد غذا 
و کشاورزی در معاونت علمی یک ستاد تازه تاسیس است که از یک سال گذشته راه اندازی 

شده است و نشان دهنده توجه ویژه معاونت علمی در حوزه غذا و کشاورزی است.
وی با بیان اینکه برای شکل گیری اقتصاد دانش بنیان مردم باید احساس مفید بودن آنها 
را درک کنند، گفت: مســاله غذا با زندگی مردم پیوند خورده است و اگر بتوانیم در این 
حوزه اثرگذار باشیم به سمت شکل گیری یک جریان مردمی اقتصاد دانش بنیان حرکت 

خواهیم کرد.

سیستم عامل مبتنی بر هوش مصنوعی لنوو در راه است
شرکت لنوو مشغول توسعه یک سیستم عامل هوش مصنوعی جدید است که احتمالا 
ویندوز ۱۱ را به چالش می کشد. این شرکت در نمایشگاه محصولات مصرفی الکترونیکی 
۲۰۲۴ میلادی از راه اندازی یک سیستم AI OS خبر داد. این اقدام بخشی از تلاش لنوو 

برای گسترش فعالیت هایش در حوزه هوش مصنوعی است.
سال گذشته لنوو درباره استراتژی تمام پشته)full-stack( خبر داد. اکنون این شرکت 
در بخش AI OS متمرکز بر رایانه ها و دستیارهای شخصی هوش مصنوعی نیز فعالیت 
می کند. ایده اصلی شرکت آن است که رایانه ها و دستگاه های هوشمندتری بسازد که 
با توجه به زبان گفتار ، قادر به درک خواسته های کاربران هستند. این بدان معناست که 
گجت ها نیازهای کاربران را بدون بیان آنها ، بهتر درک می کنند. نخستین دسته از رایانه 
های هوش مصنوعی هوشمند لنوو احتمالا در نیمه نخست سال جاری میلادی روانه بازار 
می شوند. این دستگاه ها طوری طراحی شده اند تا به سرعت منظور کاربر را دریافت کنند. 
علاوه بر آن برنامه لنوو برای ساخت دستگاه هایی با هوش مصنوعی تاکید برآن دارد که 
در آنها به حریم خصوصی و امنیت کاربر توجه شده است. AI OS جدید فقط به عرضه 
دستگاه هایی هوشمند مربوط نیست، بلکه لنوو می خواهد یک اکو سیستم رایانه شخصی 
با هوش مصنوعی)AI PC( راه اندازی کند. این امر طرح بزرگی است زیرا نه تنها به توسعه 
محصولات جالب مرتبط است، بلکه شیوه کارکرد روزانه فناوری برای کاربران را دگرگون 
می کند. در حالیکه شرکت های بزرگ فناوری در چین و سراسر جهان سعی دارند سیستم 

های عامل خود را بسازند، پروژه جدید لنوو قابلیت تغییر اوضاع را دارد.

لندر ماه سطح سیاره را عکاسی می کند
یک لندر ماه که قرار است در روزهای آینده به فضا پرتاب شود، چهار چشم مخصوص برای 
ردیابی شیوه تعامل انبوه دود و غبار تولید شده توسط موتور فضاپیما، هنگام فرود روی ماه 
با سطح سیاره دارد. لندر Nova-C ۱-IM شرکت Intuitive Machines قرار است 
همراه یک موشک فالکون ۹ از مقر فضایی کیپ کاناورال در ایالت فلوریدا آمریکا در ۱۴ 
فوریه به فضا پرتاب شود. این لندر که ادیسه لقب گرفته حامل ۱۲ محموله است که نیمی 
از آنها تجاری و نیمی دیگر متعلق به ناسا هستند. یکی از محموله های مذکور نیز دوربین 
های استریو مخصوص به نام SCALPSS هستند که در مرکز تحقیقات لانگلی ناسا واقع در 
ویرجینیا ساخته شده و روی پایه بلند، شش ضلعی و سیلندری شکل لندر قرار گرفته اند.

SCALPSS ۱.۰ طی فرایند فرود لندر روی ماه فعال می شود شیوه تحت تاثیر قرار گرفتن و 
تغییر سطح توسط موتورهای ادیسه را رصد می کند. در این آزمایش از فوتوگرامتری استریو 
استفاده می شود که در این روش تصاویر متداخل از دوربین ها برای ایجاد یک چشم انداز ۳ 
بعدی از سطح ماه استفاده می شوند و در نتیجه می توان به تحلیلی دقیق از تغییرات سطح 
پس از فرود دست یافت. ین یافته ها به محققان و مهندسان کمک می کند تا تاثیر فرود روی 
سطح ماه را بررسی کنند. این امر چالشی مهم برای برنامه آرتمیس ناسا به حساب می آید که 
هدف آن بازگرداندن انسان ها به ماه و حضور طولانی مدت در این سیاره است. به طور دقیق 
تر کارشناسان نگران فرسایش احتمالی یا آسیب به تجهیزات نزدیک محل فرود به دلیل 
 SCALPSS ایجاد ابری از غبار و دود ناشی از فرود لندر هستند. میشل مانک محقق ارشد
در این باره می گوید: اگر قرار باشد اشیایی مانند لندر، اقامتگاه و غیره را نزدیک یکدیگر 
قرار دهیم، احتمالا جریانی از غبار در اطراف ایجاد می شود، بنابراین باید برای محافظت از 
دارایی های دیگر روی سطح الزاماتی اندیشید. همه این موارد بخشی از یک چالش مهندسی 
یکپارچه است. ممکن است حداقل چند ماه طول بکشد تا محققان این پروژه بتوانند تصاویر 
را پردازش، داده ها را تایید و نقشه های دیجیتال ۳ بعدی بسازند. اما این فعالیت سخت به 

برنامه ریزی ماموریت های آینده و تامین امنیت برای فرود روی ماه کمک می کند.

جدیدترین آمار سایت های ۵G در کشور اعلام شد
نسل پنجم اینترنت که نسبت به نسل های قبلی خود از سرعت بالاتری برخوردار است؛ 
در ایران همانند سایر کشورها توسط اپراتورها در حال راه اندازی و توسعه است و براساس 
آخرین آمار ارائه شده از سوی وزارت ارتباطات، تاکنون ۸۴۰ سایت ۵G راه اندازی شده 
است. به گزارش ایسنا، اینکه چه مقدار سرعت در شبکه های موبایلی مورد نیاز هر فرد است، 
در اصل به کاربردها و سرویس های ارایه شده و نیاز کاربران بستگی دارد و امروز میانگین 
مصرف دیتای شبکه های سیار در جهان به ازای هر فرد حدود ۲۰ گیگ در ماه است، این 
در حالی است که در آینده حجم ترافیک دیتا رشد خواهد کرد، به صورتی که در سه سال 

آینده این مقدار به ۳۵ گیگ در هر ماه خواهد رسید.
 بر اساس اخبار و گزارش های منتشر شده در منابع و رسانه های خبری، می توان دریافت 
که برخی از کشورهای جهان در توسعه زیرساخت های لازم و برقراری آزمایشی و نهایی 
شبکه نسل پنجم اینترنت ۵G نسبت به سایر کشورها تمایل بیشتری از خود نشان داده اند 
تا با انعقاد قراردادهای همکاری با بزرگترین اپراتورهای مخابراتی، به کاربران و شهروندان 

خود امکان بهره مندی از خدمات اینترنت پرسرعت ۵G را اعطا کنند.
شبکه های ۵G یا نســل پنجم، سرعت بسیار بالاتری در مقایســه با نسل قبلی دارند و 
قابلیت های آینده گرا مانند رانندگی خــودران را امکان پذیر می کنند و پیش بینی می 
شود اشتراک های ۵G در ســال ۲۰۲۷، به ۴.۴ میلیارد برســد. به اعتقاد کارشناسان 
حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات پهنای باند این نســل از اینترنت بســیار بالاســت، 
بنابراین اگر فنــاوری ۵G را مصداق یک اتوبان در نظر بگیریم، شــاید فناوری ۴G یک 
 اتوبان دو باندی و فناوری ۵G همان اتوبان با چهار باند باشد، بنابراین سرعت و کیفیت 

آن بالاتر می رود.
در ایران همانند سایر کشورها نسل پنجم اینترنت نیازمندی ها و زیرساخت هایی می خواهد 
که زیرســاخت اصلی آن فرکانس است؛ بر اســاس آخرین آمار اعلامی از سوی وزارت 
ارتباطات از ابتدای آغاز به کار وزارت ارتباطات در دولت سیزدهم تاکنون ۸۴۰ سایت نسل 

پنجم تلفن همراه با هدف افزایش کیفیت و سرعت اینترنت راه اندازی شده است.

اخبار

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان 
از راه اندازی »رصدخانه ملی 
مهاجرت نخبگان« در آینده 
نزدیک بــا چهــار ماموریت 
رســیدگی به حوزه معیشت، 
اشــتغال، تحصیل و مهاجرت و بر مبنای همکاری های 
بین دستگاهی خبر داد. به گزارش ایرنا، مساله مهاجرت 
و کوچ نخبگان و استعدادهای برتر از ایران به طورحتم 
یکی از مسائل مهم کشور اســت که به خصوص در یک 
دهه اخیر و همزمان با توسعه زیست بوم نوآوری و فناوری 
کشور، همواره در محافل مختلف دانشگاهی مورد بحث 
و منازعه بین کارشناسان حوزه های مختلف بوده است.

هرچند سخنان برخی نخبگان مبنی بر وجود دلالان و 
واسطه هایی از سایر کشورها از جمله کشورهای حوزه 
خلیج فارس که بسیار آزادانه با پیشنهادات وسوسه انگیز 
برخی از مخترعان، نخبــگان و مبتکران را به مهاجرت 
ترغیب و آنها را راهی این کشورها می کنند، این مساله 
را تا حدودی تایید می کند اما متاسفانه به علت نبود یک 
مرکز مناسب سنجش وضعیت رصد و پایش نخبگان به 
منظور تهیه آمار صحیــح، این موضوع همواره با حدس 
و گمان و البته گاه با ارائه آمارهای غیررســمی همراه 

بوده است.
بر همین اساس و به دنبال اســتفاده از تیترهای زرد و 
گزنده در حوزه مهاجرت نخبگان توسط برخی رسانه ها 
که بیشتر با هدف تحریک حساسیت و افزایش احتمالی 
مخاطبان و فضاسازی سیاســی و به هم زدن جو روانی 
جامعه انجام می شود، بنیاد ملی نخبگان درصدد ایجاد و 

راه اندازی رصدخانه ملی مهاجرت نخبگان برآمد.
نتیجه اقدامات چندین ماهــه بنیاد ملی نخبگان در راه 
اندازی رصدخانه ملی مهاجرت نخبگان را از قائم مقام 
این مجموعه جویا شده ایم. سیدسلمان سیدافقهی، با 
بیان اینکه ماموریت راه اندازی رصدخانه ملی مهاجرت 
نخبگان طبق مصوبه هیات امنای بنیاد ملی نخبگان در 
سال ۱۴۰۱ به این مجموعه ســپرده شده است، افزود: 
البته این ماموریت در مصوبه اســفندماه ۱۴۰۱ هیات 

وزیران به موارد دیگری نیز توسعه یافت.
وی افزود: مجموعه رصدخانه ملــی مهاجرت نخبگان 

علاوه بر ماموریــت رصد مهاجرت اســتعدادهای برتر 
کشور، چندین وظیفه و ماموریت دیگر از جمله رسیدگی 
به حوزه معیشت، اشتغال، تحصیل و بیمه نخبگان را بر 
اساس همکاری های بین دســتگاهی برعهده خواهد 

داشت.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در ادامه، تنها مانع راه اندازی 
رصدخانه مهاجرت ملی نخبگان را همکاری نکردن برخی 
دســتگاه های مربوطه برای دراختیار قرار دادن داده ها و 
اطلاعات قابل اطمینان و صحیح به بنیاد ملی نخبگان اعلام 
کرد. سیدافقهی در عین حال تصریح کرد: البته با پیگیری 
های انجام شده از دفتر رییس جمهور برای ایجاد رصدخانه 
ملی مهاجرت نخبگان به نتایج خوبی رسیده ایم و با ابلاغ 
آیت الله رئیسی به زودی رصدخانه به معنای واقعی و جدید 

برپایه اطلاعات جامع راه اندازی می شود.
وی گفت: هم اکنون به دلیل اینکه اخذ داده ها توســط 
بنیاد ملی نخبگان به صــورت منظم و دوره ای نیازمند 
سازوکار بالادستی است و هنوز به نتیجه نهایی نرسیده 
ایم، درحال پیگیری برای اجرایی کردن ســازوکارهای 
مربوطه هستیم تا دستگاه ها ملزم به همکاری شوند و در 
این صورت می توانیم در حوزه های مختلف ماموریتی 

وظیفه خود را به شکل مناسب انجام دهیم.
در همین زمینه معاون توســعه روابط علمی و سرمایه 
انســانی مرکز تعامــلات بین المللی علــم و فناوری از 
بازگشــت ۳۷۰۰ نفر از نخبــگان و متخصصان ایرانی 
در قالب پروژه »کانکت« به کشــور خبر داد. سید علی 
حسینی با اشــاره به پلتفرم کانکت و ارتباط با نخبگان 
ایرانی خارج از کشــور گفت: این برنامه از سال ۱۳۹۵ 
با هدف رفع چالشــهای اساســی عنوان شــده توسط 
متخصصان ایرانی علاقه مند به همکاری با کشور از جمله 
عدم وجود یک مکانیزم مشخص جهت ایجاد ارتباط با 
مؤسسات و مراکز منتخب علمی و فناوری، عدم آشنایی 
با وضعیت علمی و فناوری کشــور در حوزه تخصصی، 
فرآیند زمان بر تأیید مدارک و جذب در دانشــگاه ها و 
مشکلات معیشــتی و مسئله ســربازی طراحی و اجرا 
شده و توانسته اســت پل ارتباطی میان متخصصان و 
دانشمندان ایرانی خارج از کشور با مرکز علمی و فناوری 
شامل برترین شرکتهای فناور، دانشگاه ها، پژوهشگاه ها، 

پارکهای فناوری و شرکتهای فناور داخلی شود.
معاون توســعه روابط علمی و ســرمایه انســانی مرکز 
تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، فناوری 

و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری افزود: این پلتفرم 
در وهله نخســت به دنبال افزایش تردد متخصصین و 
دانشــمندان ایرانی و ارتباطات خارج از کشور با تمرکز 
بر روی فارغ التحصیلان ۲۰۰ دانشــگاه برتر دنیا و ارائه 
تصویر واقعی از وضعیت کشــور در حوزه های علمی و 
فناوری برای ان ها بــوده و در مرحله بعد جهت ترغیب 
متخصصان ایرانی و همچنین تسهیل شرایط تردد آنها 
با کمک شبکه های تخصصی و استفاده از فرصت حضور 

متخصصان در کشور اجرا شده است.
حســینی ادامه داد: نکته مهم در فراهم کردن شرایط 
تردد نخبگان، افزایش میزان تعهــد این افراد در هر بار 
حضور خود در کشور جهت مشــارکت در فعالیت های 
مرتبط با حوزه علم و فناوری است. هدف ایجاد وابستگی 
و احساس مسئولیت در نخبگان ایرانی نسبت به کشور 
است که باید مرحله به مرحله و با القای حس تاثیرگذار 
بودنشان در حوزه تخصصی خود ایجاد شود. ضمن اینکه 
حضور موفق هر یک از این افراد در کشور باعث می شود تا 
بعد از بازگشت به کشور محل اقامت به عنوان یک مبلغ، 
طیف وسیعی از همتایان ایرانی خود را بصورت دهان به 

دهان تشویق به تردد و حضور در کشور کنند.
وی به برخــی از پیامدها و اثــرات کلان برنامه کانکت 
اشــاره کرد و گفت:در طول اجرای برنامه و به واســطه 
همکاری های شــکل گرفته، پیامدهای ارزشــمندی 
در فضای علمی و فناورانه در داخل کشــور و همچنین 
ارتباطات علمی - فناورانه بین المللی رخ داده است که از 

جمله می توان به مشارکت فارغ التحصیلان دانشگاه های 
برتر دنیا )همچون MIT، استنفورد، کمبریج، هاروارد، 
برکلی، ایلینوی، امپریال کالج، پرینســتون، میشیگان، 
ملی سنگاپور، EPFL سوئیس، و…( در برنامه و دستیابی 
به دستاوردهای ویژه نظیر انتقال دانش و فناوری، تولید 
محصول کاربردی، ثبت پتنت، تعریف پروژه های ارتباط 
دانشــگاه و صنعت، صادرات محصولات، جذب اعتبار 
پژوهشی بین المللی، تحقیق مشترک بین المللی و انتشار 
دستاوردهای پژوهشی در مجلات معتبر بین المللی در 

طول همکاری های شکل گرفته اشاره کرد.
معاون توســعه روابط علمی و ســرمایه انســانی مرکز 
تعامــلات بین المللی علــم و فنــاوری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با اشاره 
به همکاری و ارائه خدمــت ۹ هزار نفر از نخبگان ایرانی 
خارج از کشور به واسطه پلتفرم کانکت گفت: در قالب 
این برنامه ۹ مدل همکاری اعــم از فرصت مطالعاتی، 
استاد مدعو، تأسیس شرکت، نظام وظیفه تخصصی و ۲ 
حمایت دیگر با همکاری بنیاد ملی نخبگان یعنی جذب 
و استخدام به عنوان هیأت علمی و دیگری تسهیلات وام 

مسکن تعریف شده است.
حسینی در ادامه اعلام کرد که از این ۹ هزار نفر، ۳ هزار 
و ۷۰۰ نفر در کشور ماندگار شدند. افرادی که به واسطه 
برنامه کانکت در ایران پروژه ای برای ان ها تعریف شد، 
به ترتیب عمدتاً از کشــورهای آمریکا، کانادا و بعد اروپا 

)آلمان، سوئیس، سوئد و نروژ( بوده اند.

۳۷۰۰ ایرانی از دانشگاه های اروپا و آمریکا به کشور بازگشتند

راه اندازی رصدخانه ملی مهاجرت نخبگان
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محققان دانشگاه صنعتی شــریف موفق به طراحی سامانه 
جامع مدیریت هوشمند ترافیک شهری شده اند که در آن 
اطلاعات ترافیکی با حجم و سرعت بسیار بالا از حسگرها و 

دوربین های سطح شهر جمع آوری می شود.
به گزارش دانشگاه صنعتی شــریف، با گسترش شهرها و 
افزایش تعداد وسایل نقلیه، حمل ونقل به یکی از دغدغه های 
اصلی دولت ها تبدیل شده  است. موضوع حمل ونقل بر روی 
جنبه های دیگر توسعه ی شهری نیز تأثیر می گذارد و نیاز به 
کنترل مداوم دارد. بنابراین متخصصین این رشته برای کنترل 
بهتر و شناخت بیشتر این پدیده به فناوری های پیشرفته و 

هوشمند حمل ونقل روی آوردند.
گرچه در ابتدا استفاده از این فناوری ها مانند دوربین های 
ثبت تردد، تردد شمار، دوربین های ترافیکی و سایر موارد 
عملیات بررســی رفتارهای ترافیکی را ساده تر می کند، اما 
استفاده روزافزون از این فناوری ها و تعدد سامانه های مختلف 
کنترلی، خود به چالشی بزرگ تبدیل  شده است. هر یک از 
این سامانه ها روزانه میلیون ها داده  خام تولید می کنند که 
دارای مشکلات فراوانی مانند نقص اطلاعات، سرعت بسیار 
زیاد تولید اطلاعات، عدم نظارت بر عملکرد این سامانه ها که 

از جمله مشکلات مطرح شده در کلان داده ها است.
در ایران نیز موضوع ترافیک از اهمیت بسیار زیادی برخوردار 
است به گونه ای که رهبر انقلاب در دیدار با نخبگان کشور 
)۲۷ آبان ۱۴۰۰( به این موضوع اشاره کردند. شهرداری ها، 
ســازمان راهداری، پلیس راهور و دیگر ارگان ها تجهیزات 
متنوع و متعددی را در سطح شهر و جاده ها نصب می کنند که 
متاسفانه مشکلاتی از قبیل؛ عدم استفاده از داده های تولید 
شده، عدم نظارت هوشمند بر عملکرد تجهیزات، مغایرت 
در داده های موجود، وجود خطا در داده ها، حجم بالای دیتا 

تولیدی، هزینه بالا پردازش این حجم از اطلاعات با استفاده 
از نیروی انسانی، استفاده بهینه از داده های خام، مدیریت دیتا 
تولید شده، هزینه سخت افزار ذخیره سازی دیتا و جانمایی 

بهینه تجهیزات به وجود می آید.
دیتای تولیدی ارزش بســیار زیادی دارد که با استفاده از 
پردازش آن ها می توان مشکلات ذکر شده فوق را حل نمود و 
همچنین اطلاعات ارزشمندی را از آن استخراج کرد که باعث 
می شود بتوان ترافیک شهر را بهینه تر کنترل کرد و نظارت 

کامل بر ترافیک و عملکرد تجهیزات نصب شده ایجاد شود.
ایمان غلامپور عضو هیات علمی پژوهشــکده الکترونیک 
دانشگاه صنعتی شریف درباره لزوم ایجاد »سامانه مدیریت 
هوشــمند ترافیک شــهری« گفت: در حــوزه ترافیک، 
شــهرداری های شــهرهای مختلف جهان با اســتفاده از 
سیســتم های پیشــرفته هوش مصنوعی و تحلیل داده، 

ترافیک شهر و تجهیزات را رصد و کنترل می کنند.
وی افزود: متاسفانه این موضوع تاکنون در ایران مغفول مانده 
است و سازمان ها و ارگان ها با هزینه بسیار زیادی تجهیزات 
ترافیکی را نصب می کنند و هیچ پردازشی بر روی دیتای خام 
آن ها صورت نمی پذیرد. این دیتا با صرف هزینه بسیار زیادی 
)بدون استفاده از فشرده سازی( در دیتابیس های غیربهینه 
صرفاً ذخیره می شود و عملاً به علت عدم بهره گیری از ساختار 

نرم افزاری بهینه قابل استفاده نیستند.
غلامپور افزود: همچنین با توجه به عــدم پردازش دیتاها 
نیز عملکرد تجهیزات رصد نمی شــود و سامانه با عملکرد 
نامطلوب به فعالیت ادامه می دهد. جهت حل این مشکل یک 
گروه در دانشگاه صنعتی شــریف از سال ۱۳۹۰ وارد حوزه 
ITS )Intelligent Transport System( شــد و طی 
۱۲ سال پژوهش توانست بخش زیادی از ادوات مورد نیاز 

در حوزه حمل و نقل هوشمند را طراحی و تولید کند که در 
حال حاضر در بیش از ۱۰۰ شهر نصب شده است. وی ادامه 
 Embedded( داد: این گروه در ۴ حوزه سیستم های نهفته
System(، بینایی ماشین )Computer Vision( ،کلان 

داده )Big Data( و IOT فعالیت می کند.
عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی شریف در خصوص نحوه 
عملکرد این سامانه گفت: سامانه مدیریت هوشمند ترافیک 
شهری از سه بخش کلی؛ طراحی و تولید حسگرهای نصب 
شده در شهر، سامانه مدیریت و تحلیل داده های ترافیکی 
و ســامانه تحلیل رخدادهای ترافیکی با استفاده از هوش 
مصنوعی تشکیل شده اســت که تمامی مراحل تحقیق و 
تولید محصولات توسط پژوهشگران دانشگاه صنعتی شریف 
انجام شده است. وی خاطرنشان کرد: در این سامانه اطلاعات 
ترافیکی با سرعت و حجم بسیار زیادی اعم از اطلاعات متنی، 
تصویر، ویدیو و… از ترافیک شهر کسب می شود و با استفاده 
از روش های بهینه و سیستم های ذخیره سازی و پردازش 
توزیع شده تحلیل می شود. نتایج تحلیل این اطلاعات جهت 
مدیریت بهینه تر ترافیک، فرهنگ سازی، کاهش تصادفات و 
تخلفات، و ارزیابی و پیش بینی طرح های ترافیکی استفاده 

می شود.
غلامپور گفت: در این سامانه با استفاده از تجهیزات نصب 
شده در سطح شهر مانند پلاک خوان ها، خودرو پلاک خوان، 
سامانه مدیریت پارکینگ )PMS(، سامانه هدایت پارکینگی 
)PGS( و… اطلاعات ترافیکی از وضعیت فعلی ترافیک شهر 
جمع آوری می شود و به سامانه تجمیع و تحلیل داده ارسال 
می شود. از طرف دیگر با استفاده از بینایی ماشین وضعیت 
ترافیک و تعــداد ترددهای هر محور و شــاخص ترافیکی 

LOS)Level of Service( محاسبه می شود.

وی گفت: در نهایت این اطلاعات به صورت بهینه در پایگاه 
داده های توزیع شده ذخیره می شود و تحلیل داده بر روی 
دیتا خام صــورت می پذیرد. عضو هیات علمی دانشــگاه 
صنعتی شــریف اظهار داشــت: با اســتفاده از این سامانه 
مدیران شــهرداری ها و کنترل ترافیک شهرهای مختلف 
دید جامع تری نسبت به ترافیک شهری به دست می آورند و 
می توانند در یک نگاه از وضعیت کلی ترافیک شهر، وضعیت 
تجهیزات نصب شــده، وضعیت کلی پارک حاشــیه ای و 

پیش بینی های ترافیکی آگاه شوند.
وی افزود: چالش اصلی این سامانه در حجم و سرعت ارسال 
بســیار بالا، تنوع زیاد داده های دریافتی و خرابی داده و… 
است که نیازمند اســتفاده از سیســتم ها و الگوریتم های 
پیشرفته جهت حل مشکلات مربوط به کلان داده ها است تا 
امکان ذخیره سازی بهینه و پردازش چندین میلیارد رکورد 

دیتابیسی و تصویری به وجود آید.
غلامپور خاطرنشــان کرد؛ در ســامانه مدیریت هوشمند 
 data fusion ترافیک شهری داده های دریافتی طی فرآیند
به یکدیگر مرتبط می شوند و ارزش و کیفیت هر داده مشخص 
می شود و در نهایت با اســتفاده از روش های تحلیل داده و 
هوش مصنوعی اطلاعات ارزشــمند از داده خام به دست 
می آید. این استاد دانشگاه در ادامه گفت: بررسی وضعیت 
لحظه ای ترافیک شــهر، پایش و کنترل چراغ های قرمز با 
اســتفاده از پردازش تصویر و هوش مصنوعی، تشــخیص 
تصادفات به صورت لحظه ای، پیش بینی ترافیک شــهر در 
ساعات و روزهای آینده، بررســی وضعیت لحظه ای پارک 
حاشیه ای و پارکینگ های طبقاتی، ارزیابی خرابی و کیفیت 
سنجی تجهیزات نصب شده و تحلیل آماری ترافیک شهر از 

جمله کاربردهای این سامانه است.

مدیرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
اعلام کرد: در راستای تلاش های یک ساله این معاونت، 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و ســازمان حسابرسی، 
گام بلندی برای ارزش گذاری شرکت های دانش بنیان 
برداشــته شــد و برای نخســتین بار دســتورالعمل 

»ارزش گذاری دارایی های نامشهود« تهیه و ابلاغ شد.
عبدالمجید مرشدی با بیان اینکه با ابلاغ دستورالعمل 
»ارزش گــذاری دارایی های نامشــهود« یکی دیگر از 
حلقه های نظام جدید ارزش گذاری دارایی های نامشهود 
تکمیل شــد، افزود: باتوجه به اینکه ســال ۱۴۰۱ از 
سوی مقام معظم رهبری ســال »تولید، دانش بنیان و 
اشتغال آفرین« نام گذاری شــد، هر یک از وزارتخانه 
 ها، آیین نامه ویژه ای در حوزه دانش بنیان برای خود 
تنظیم کردنــد؛ در این میان وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی موضوع استانداردســازی و نحوه ارزش گذاری 

دارایی های نامشهود را در آیین نامه خود جای دارد.
وی افزود: قبل از تصویب آیین  نامه وزارت امور اقتصادی 

و دارایی، معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری با تشــکیل گروه ویژه  ای از خبرگان 
و صاحب نظران حوزه دارایی های نامشــهود، موضوع 
تدوین روش های ارزش گذاری دارایی های نامشــهود 
را آغاز کرد. پس از تصویــب آیین نامه در هیات دولت 
با هماهنگــی وزارتخانه در جهت تســریع انجام کار، 
مقرر شد جلسات گروه ویژه در معاونت علمی ریاست 

جمهوری پیگیری شود.
مدیرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری معاونت 
علمی ریاســت جمهوری ادامه داد: با گذشت کمتر از 
یک ســال از تصویب آیین نامه وزارت اقتصاد، تدوین 
دســتورالعمل در این معاونت هم به پایان رســید و از 
طریق این وزارت خانه برای سازمان حسابرسی ارسال 
شد و درنهایت پس از تایید این ســازمان ادامه مسیر 

آغاز شد.
مرشــدی، تعریــف دقیــق رویکردهــا و روش های 

ارزش گذاری را از مهم ترین موضوعات دســتورالعمل 
برشمرد و تصریح کرد: استانداردسازی تعاریف یکی از 
نیازمندی هایی بود که در دستورالعمل به آن پرداخته 
شد. اینکه افراد درگیر در موضوع ارزش گذاری دارایی 
 های نامشهود از جمله صاحب ایده، شرکت دانش بنیان، 
ارزش گذار و سرمایه گذار معنی یکســانی از مفاهیم 
ارزش گذاری داشــته باشــند و مهم تر اینکه مرجعی 
برای مراجعــه در صورت اختلاف نظر وجود داشــته 
باشد، کمک زیادی به تســریع و شفاف سازی فرآیند 

ارزش گذاری می کند.
وی افزود: باتوجه به اینکه در حال حاضر اطلاع رسانی 
مهم ترین وظیفه دفتر تامین مالی و ســرمایه  گذاری 
اســت، برگزاری دوره های آموزشــی و تدریس این 
دســتورالعمل و آگاه ســازی تمام فعالان زیست بوم 
فناوری و نوآوری کشــور درخصوص دستورالعمل در 

دستور کار است.

مدیرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
با بیان اینکه این فرآیند قبل از تدوین دســتورالعمل 
در کشور وجود داشت؛ خاطر نشــان کرد: در سنوات 
قبل هر یک از افــراد با توجه به تجربــه و تحصیلات 
خود، از روش های ارزشــگذاری استفاده می  کردند به 
همین دلیل اعداد و ارقام حاصــل از ارزش گذاری به 
 دلیل عدم وجود یک مرجع رســمی بــا یکدیگر قابل

 قیاس نبود.
براســاس گزارش معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، مرشدی ابراز امیدواری 
کرد که شرکت ها براساس استاندارد حسابداری شماره 
۱۷، دارایی نامشــهود را در دفاتر خود شناسایی کرده 
و در سال ۱۴۰۳ براساس دســتورالعمل ارزشگذاری 
دارایی های نامشــهود، دارایی های شناســایی شده 
را تجدیــد ارزیابــی کننــد کــه موجب می شــود 
 ســرمایه آنها به صورت واقعی نشــانگر ظرفیت  های 

آنها باشد.

گام مهم پژوهشگران دانشگاه شریف برای حل معضل ترافیک شهری

دستورالعمل »ارزش گذاری دارایی های نامشهود« ابلاغ شد
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آگهی فقدان سند مالکیت
آقای منصور علیزاده ضمن تســلیم دو برگ استشهادیه تصدیق 
شده اعلام نموده است که سند مالکیت دو سهم مشاع از ۱۸ سهم 
ششدانگ یکدستگاه آپارتمان مسکونی واقع در طبقه اول سمت 
شــمالی قطعه اول تفکیکی بمســاحت ۸0/۸6 متر مربع بشماره 
پلاک ۲۵۴۲6 فرعی از ۱6۲ اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک 
۱۲۳۴ فرعی از اصلی مذکور واقع در اراضی حوزه ثبتی شهرستان 
کرج بنام متقاضی ثبت بشماره چاپی ۵۵۸۹6۷ و دفتر الکترونیکی 
بشماره ۱۴0۱۲0۳۳۱00۹0۳6۲۹۷ صادر و تسلیم شد که سند 
مالکیت بعلت سهل انگاری مفقود گردیده است لذا تقاضای صدور 
سند مالکیت المثنی نموده است لذا مراتب به استناد تبصره یک 
اصلاحی به ماده ۱۲0 آئین نامه قانون ثبــت در یک نوبت آگهی 
میشود تا چنانچه کسی مدعی وجود ســند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ این آگهی ظرف 
مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این 
اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف 
مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند 
ارائه نگردد سند مالکیت المثنی طبق مقررات به متقاضی تسلیم 

خواهد شد.شناسه آگهی ۱66۷0۴۴
مسلم مرز آرا 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج

مفقودی  
 سند ، برگ سبز، کارت موتور و کارت سوخت موتورسیکلت  ساوین 
مدل ۱۳۸۹ با شماره موتور  NDR125*0۵۱۳۲۲۱۴* شماره 
شاســی NDR***125B8941194 مفقود و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.           
لرستان

انجمــن صنفــي صنایع روغنکشــي ایــران اعلام کــرد در شــرایط کمبــود دانه 
روغنــي، اگر دولــت تدبیــري نکنــد، بــا واردات کنجالــه و روغن خــام به جاي 
 دانــه روغنــي، تعطیلــي کارخانه هــای روغنکشــي در ســال آینــده قطعــي 

است. 
انجمن صنفي صنایع روغنکشي ایران در نامه اي سرگشــاده اعلام کرد: کارخانه های 
روغنکشــي با ظرفیت ســالانه ۴,6 میلیون تن دانه روغني یکي از بزرگ ترین صنایع 
تبدیلي بخش کشاورزي به شمار مي روند که مي توانند نقش کلیدي را در اشتغالزایي، 
کاهش ارزبري، ایجاد ارزش افزوده، افزایش ضریب خوداتکایي، امنیت غذایي، کاهش 
واردات محصــولات نهایي و بهبود تراز تجاري بخش کشــاورزي و غذایي کشــور در 

راستاي تحقق اهداف عالي و برنامه هاي کلان نــظام جمهوري اسلامي ایران از جمله 
اقتصاد مقاومتي ایفا کنند. انجمن صنفي صنایع روغنکشــي ایــران براي نیل به این 
اهداف، پیشــنهاد اصلاح نظام تعرفه اي واردات کنجاله، روغن خام و دانه هاي روغني 
را به دولت ارائه و طي دو سال اخیر جلسات متعددي را با مقامات عالي کشور از جمله 
معاون اول رئیس جمهوری برگزار کرد که متاســفانه با وجود دستورات و پیگیري آن 
مقام مسئول و مکاتبات و جلسات متعدد کارشناسي با وزارتخانه هاي جهاد کشاورزي، 
صنعت، معدن و تجارت، اقتصاد و دارایي و ســازمان مدیریت و برنامه ریزي، این روزها 
 خبرهاي خوشي درباره اصلاح نظام تعرفه اي به نفع تولید و صنعت از سوي دولتمردان 

به گوش نمي رسد. 

هشدار تعطيلي كارخانه های روغنكشي 

براي نخســتین بار مبارزه 
با میوه قاچــاق از حرف و 
شــعار به عمــل درآمد و 
روز گذشــته ۳۱ تن میوه 
قاچاق زیر چرخ هاي لودر 
امحا شد. مسدود کردن مسیرهاي ورود میوه هاي 
لوکس قاچــاق از اقصي نقاط جهان بــه ایران کار 
آساني نیست چرا که به نظر نمي رسد این میوه ها 
بدون سازماندهي و توسط قاچاقچیان خرده پا به 
کشور قاچاق شــوند اما اقدام دیروز ستاد مبارزه با 
قاچاق کالاوارز را باید نقطــه عطفي در این زمینه 
دانست. مسئولان وزارت کشاورزي بارها از قاچاق 
میوه انتقــاد کرده و نهادهاي متولــي نظارت را به 
مبارزه جدي تر با متخلفــان فراخوانده بودند. وزیر 
جهاد کشاورزي نیز درباره میوه هاي قاچاق انتقادات 
تندي داشته است. وي اخیرا بیان کرد: وضعیت ما 
از لحاظ تولید میوه مشخص است و در حال حاضر 
ایران چهار درصد تولیدات جهاني مرکبات را دارد و 
در خیلي از محصولات نیازي به واردات نداریم، ولي 
متاسفانه قاچاق نیز صورت مي گیرد و حتي علاوه 
بر مشکلات اقتصادي مشکلات بهداشتي نیز ایجاد 
کرده به گونه اي که بیمــاري مگس مدیترانه اي و 
مگس زیتون حاصل محصولات قاچاق هســتند. 
برخي مي گویند قاچاق میوه ســازمان یافته انجام 
مي شــود بنابراین آن عده اي که قاچاق میوه را در 
همان کامیون ها و کانتینر ها انجام مي دهند، باید 
شناســایي شــوند و با آنها برخورد جدي شود. در 
پي این اظهارات ســازمان هاي تعزیرات حکومتي، 
حمایت و ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا به مبارزه و 
جمع آوري محموله هاي میــوه  قاچاق و برخورد با 
قاچاقچیان پرداختند و اســتانداري نیز اعلام کرد 

مبادي ورودي شــهر را براي جلوگیــري از ورود 
میوه قاچاق زیرنظر مي گیــرد. نتیجه این اقدامات 
کشف ۳۱ تن میوه قاچاق و امحاي آن بود. اکنون 
ســوال اینجاســت که آیا این اقدامات ادامه پیدا 
خواهد کرد یا خیر؟دبیر ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز اســتان تهران اعلام کرد: ۲۷ تن از میوه هاي 
قاچاق کشــف شــده، روز گذشــته )چهارشنبه( 
 امحا و ســپس بقایــاي آن در چاه هاي مخصوص

 دفن شد. به گزارش مهر، حدود ۳۱ تن میوه قاچاق 
در بازرســي هاي اخیر از میدان میــوه و تره بار و 
مراکز عرضه میوه لوکس کشف و از این میزان ۲۷ 
تن به علت غیربهداشتي بودن امحا شد. علي اکبر 
پوراحمدنژاد، دبیر ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
استان تهران در حاشیه مراســم امحاي میوه هاي 
قاچاق غیربهداشــتي و مضر گفت: این میوه ها از 
یک هفته پیش، از میدان میوه و تــره بار و مراکز 
عرضه میوه لوکس کشف، جمع آوري و به سازمان 
جمع آوري و فروش اموال تملیکي اســتان تهران 
منتقل شــد که پس از دریافت استعلام هاي لازم 
و اینکه مراجع بهداشــتي ۲۷ تن از این میوه ها را 
غیربهداشــتي و مضر براي ســلامت جامعه اعلام 
کردند، با حضور دســتگاه هاي مربوطــه  کار امحا 
انجام شــد. وي افزود: این میوه ها شامل نارگیل، 
ســیر، دراگون، لیمو ترش،  بلــوط، گریپ فروت، 
سیب فرانسوي،  انگور،  پرتقال و نارنگي بود که در 
محوطه سازمان جمع آوري و فروش اموال تملیکي 
اســتان تهران نابودسازي و ســپس بقایاي آن در 
چاه هاي مخصوص دفن شد. پوراحمد نژاد گفت: اگر 
سلامت این میوه ها تایید مي شد، به جاي نابود کردن 
 تصمیم دیگري گرفته مي شد که یکي از تصمیمات، 
استفاده از آنها براي مصارف کود پیش بیني شده 

بود اما به علت غیربهداشتي اعلام شدن چاره اي جز 
نابودسازي نداشتیم. 

وي افزود: براي ۴ تن دیگر از این میوه هاي کشف 

شده که استعلام بهداشتي و دیگر استعلام هاي آنها 
نیز مثبت اعلام شده است، هنوز تصمیم گیري نشده 

و فرایند تصمیم گیري ادامه دارد. 

میوه هاي قاچاقي که اخیرا کشف شده مربوط به ۳۵ 
مالک بوده که ارزش تقریبي کارشناسي شده براي 

آن حدود ۳00 میلیون تومان است.

31 تن میوه قاچاق امحا شد

مبارزه با میوه قاچاق جدی شد

کشاورزي

یک مقام مســئول در وزارت جهاد 
کشــاورزي با بیــان اینکــه تولید 
خشکبار امسال بیش از ۸00 هزار 
تن است، گفت: مجوزي براي واردات 
خشکبار صادر نشده است. رمضان 
رویین تن با بیان اینکه مجموع تولید خشکبار ما امسال بیش 
از ۸00 هزار تن است، اظهار داشت: این خشکبار شامل ۱۴۵ 
هزار تن بادام، ۱۸0 هزار تن گردو، ۲۵0 هزار تن پسته، حدود 
۳0 هزار تن فندق، ۱60 هزار تن کشمش، ۱0 هزار تن برگه 
زردآلو، ۸ هزار تن آلو خشــکه، ۴۲ هزار تن انجیر خشــک و 
حدود ۱0 هزار تن سایر محصولات از جمله توت، سنجد و... 
است. وي با اشــاره به اینکه از این میزان تولید، حدود ۴00 
هزار تن آن صادر و حدود ۴00 هزار تن نیز در داخل کشــور 
مصرف مي شود، افزود: اگر جمعیت کشور را ۸0 میلیون نفر 
درنظر بگیریم که البته کمتر از این میزان است، سرانه مصرف 

خشکبار براي هر ایراني حداقل ۵ کیلوگرم مي شود. 
مدیرکل دفتر میوه هاي سردســیري و خشک وزارت جهاد 
کشاورزي قیمت هر کیلوگرم پسته صادراتي را بین ۸,۵ تا ۱۱ 
دلار اعلام کرد و گفت: قیمت بادام صادراتي پوســت کاغذي 
نیز حدود ۵6 هزار تومان، مغز بادام مامایي کیلویي ۱0۳ هزار 

تومان و با پوست حدود ۳۵ هزار تومان است. 

به جز گردو در تولید سایر خشــکبار کمبودي 
نداشتیم

به گفته رویین تــن، دلیل گراني مغز بادام نســبت به بادام با 
پوست این است که از هر ۳ کیلوگرم بادام یک کیلوگرم مغز 
به دســت مي آید، ضمن اینکه کارمزدي نیز براي آن درنظر 
گرفته مي شود. وي، قیمت خشکبار براي خرید از باغداران را 

مورد اشاره قرار داد و افزود: قیمت گردو با پوست حدود ۲0 
هزار تومان، مغز آن حدود ۳۵ هزار تومان و فندق با پوست از 
کیلویي ۸ تا ۱۴ هزار تومان است درحالي که این محصولات در 
بازار قیمت بالاتري دارند. رویین تن ادامه داد: تولیدکنندگان 
کشــمش را هم حداکثر ۴۵00 تا ۵000 تومان فروخته اند. 
مدیرکل دفتر میوه هاي سردســیري و خشک وزارت جهاد 
کشاورزي در پاسخ به این پرسش که قیمت منطقي خشکبار 
در بازار باید چقدر باشــد،گفت: این مســاله درباره خشکبار 
مختلف، متفاوت است، چراکه کیفیت آنها با هم فرق مي کند. 
به گفته این مقام مســئول در وزارت جهاد کشــاورزي، تنها 
محصولي که بین قیمت فروشــش توســط باغدار و بازار آن 
تعادل وجود دارد، پسته اســت، ضمن اینکه باغداران پسته 
را از کیلویي ۲۴ تا ۳۳ هزار تومان مي فروشــند و حتي برخي 
ارقام باکیفیت آن نیز حدود ۵0 هزار تومان به فروش مي رسد. 
مدیرکل دفتر میوه هاي سردســیري و خشک وزارت جهاد 
کشــاورزي با بیان اینکه ما در زمینه تولید کمبودي نداریم، 
اظهار داشت: امسال نسبت به سال گذشته در همه محصولات 
جز گردو که دچار سرمازدگي شــد، با افزایش تولید مواجه 

بودیم. 

سرانه تولید خشکبار در کشور 10 کیلوگرم است
رویین تن با اشاره به اینکه میران تولید گردو در سال گذشته، 
۲۲0 هزار تن بوده است، میزان تولید امسال را ۱۸0 هزار تن 
اعلام کرد، ضمن اینکه تولید بادام نیز مشــابه سال قبل بوده 
است. وي ادامه داد: در سال جاري تولید پسته ۲۵ هزار تن، 
فندق حدود ۱۵ هزار تن و کشمش حدود ۲0 هزار تن افزایش 
یافته اســت. مدیرکل دفتر میوه هاي سردســیري و خشک 
وزارت جهاد کشاورزي، سرانه تولید خشکبار به ازاي هر نفر را 

۱0 کیلوگرم عنوان کرد و گفت: از این میزان ۵ کیلوگرم صادر 
و ۵ کیلوگرم در داخل مصرف مي شــود بنابراین ما کمبودي 
نداریم و کســاني که مي خواهند واردات انجام دهند، تنها به 
فکر منافع زودگذر خود هســتند. رویین تن در پاسخ به این 
پرسش که کدام یک از خشکبار مجوز ورود به کشور را دارند، 
افزود: هیچ کدام، تنها میوه هایي مانند آناناس، موز، نارگیل، 
پاپایا و انبه مجوز واردات دارند، آن هم به این دلیل که تولید 
داخلي آنها کم است. وي درباره اینکه آیا خشکباري مانند بادام 

هندي و بادام زمیني هم مجوز واردات ندارند؟  تصریح کرد: 
درحال حاضر هندي ها مغز بادام مامایي ایراني را کیلویي ۱0۳ 
هزار تومان و بادام پوســت کاغذي را کیلویي ۵6 هزار تومان 
از ما خریداري مي کنند. رویین تن تاکید کرد: جز میوه هایي 
که نام برده شد، هرچه که در بازار مشاهده مي کنید، وزارت 
جهاد کشاورزي مجوزي براي واردات آنها صادر نکرده است. 
وي درباره تولید بادام زمیني نیز گفت: ما در داخل کشور این 

محصول را تولید مي کنیم. 

مديركل دفتر میوه هاي سردسیري و خشك وزارت جهاد كشاورزي خبر داد 

تولید ۸۰۰ هزار تن خشكبار

رئیس سازمان دامپزشکي کشور، از برقراري کشیک ایام تعطیلات نوروز در ادارات دامپزشکي 
سراسر کشور براي حفظ سلامت مصرف کنندگان و خدمت رســاني به بهره برداران خبر داد. 
مهدي خلج افزود: با توجه به درپیش بودن ایام تعطیلات نوروز و ضرورت تشدید کنترل و نظارت 
بهداشتي بر تولید، توزیع و عرضه فرآورده هاي خام دامي و با هدف حفظ سلامت مصرف کنندگان، 
به روال سال هاي گذشته از ۲۵ اسفندماه امسال تا ۱۴ فروردین ماه سال آینده، طرح تشدید کنترل 

و نظارت بهداشتي ویژه ایام نوروز اجرا مي شود. وي اظهار داشت: در این زمینه هماهنگي لازم 
با استانداري ها، فرمانداري ها، شهرداري ها، ســازمان جهاد کشاورزي، ائمه جمعه و جماعات، 
کارگروه سلامت و امنیت غذایي استان و نیز مرکز بهداشت استان و واحدهاي تابعه و تعزیرات 

حکومتي به عمل آمده است. 
خلج تصریح کرد: ســاماندهي اکیپ هاي ثابت و ســیار کنترل و نظارت بهداشتي در استان و 

شبکه هاي تابعه و تجهیز آنها به امکانات مورد نیاز در همه روزهاي یاد شده به ویژه ایام تعطیل در 
دو شیفت کاري براي برقراري کشیک براي نظارت بر مراکز تولید، توزیع و عرضه فرآورده هاي 
خام دامي صورت گرفته است. وي ادامه داد: در ایام طرح، صدور مجوز بهداشتي - قرنطینه اي و 
انجام آزمایش هاي لازم درباره فرآورده هاي خام دامي در ادارات دامپزشکي سراسر کشور انجام 

خواهد شد. 

تشديد نظارت بهداشتي بر فرآورده هاي دامي

3۵۰ هزار هكتار از جنگل ها در 
شرف نابودي است

مدیرعامل شــرکت صنایع چــوب و کاغذ 
مازندران گفت: ۳۵0 هــزار جنگل به دلیل 
اجرانشدن کارهاي فني در قالب طرح تنفس 

در شرف نابودي هستند. 
به گزارش مهر، ابوالفضل روغني در مراســم 
کاشــت ۱0 هزار اصله نهال که به مناسبت 
هفته منابع طبیعي برگزار شــد، با تاکید بر 
اینکه ما با طرح تنفــس جنگل ها مخالفیم، 
افزود: وجود جنگل ها نیازمند کارشناســان 
فني جنگل اســت و اگر این کارشناســان 
 فنــي نباشــند، جنگل هــا آســیب جدي 

خواهند دید. 
وي تصریــح کرد: ۳۵0 هــزار هکتار جنگل 
به صــورت پایلوت در طــرح تنفس جنگل 
در اختیــار منابع طبیعي قرار گرفته اســت 
که ایــن جنگل هــا بــه دلیل اجرانشــدن 
کارهاي فني توســط کارشناســان جنگل 
در شرف نابودي هســتند. روغني، خروج و 
قطع گونه هاي مریض و فرســوده درختان 
همچنین کاشــت گونه هاي جدید متناسب 
با بوم منطقــه را از کارهاي کارشناســي و 
 فني جنــگل براي حفظ و حراســت جنگل 

عنوان کرد. 
مازنــدران  اینکــه  بیــان  بــا  وي 
را  کشــور  نهالســتان  بزرگ تریــن 
 داراســت، افــزود: مازنــدران ســالانه
 یــک میلیــون و ۵00 هــزار نهــال تولید 
مي کنــد و ۹0 درصــد ایــن نهال هــا در 
 جنگل هاي اســتان و مابقي به سایر استان ه

ا ارسال مي شود. 
مدیرعامــل صنایع چوب و کاغــذ مازندران 
افرا، توســکا، بلوط وحشي و گیلاس وحشي 
را از نهال هایي برشــمرد که براي کاشت در 
جنگل هاي منطقه متناســب بــا بوم محل، 
پرورش و کاشت مي شــوند. روغني از وجود 
۱0 پست نگهباني و ۸0 پست قرق بان براي 
نگهباني و جلوگیري از قاچاق چوب و چراي 
دام ها در منطقه تــلار خبر داد و گفت: حوزه 
تلار ۵۵ هزار هکتار جنگل را شامل مي شود 
و تاکنون ۴00 هزار اصله نهال در این حوزه 
متناســب با بوم منطقه کاشــته شده است. 
مدیرعامل صنایع چــوب و کاغذ مازندران با 
اشاره به کاشت ۱0 هزار اصله نهال به مناسبت 
هفته منابع طبیعي در یــک روز را از جمله 
طرح هاي موفق صنایع چوب و کاغذ برشمرد 
و خاطرنشان کرد: نگهداري منابع طبیعي به 
عمل نیاز دارد، نه حرف و صنایع چوب و کاغذ 

عمل گراست. 

اخبار
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نصب صندوق مكانيزه فروش به 
نفع كسبه تمام مي شود

رئيس اتاق اصناف قم گفــت: اجراي طرح نصب 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است 
تا سازمان امور مالياتي. حسن احمدلو با اشاره به 
اينكه ۲۰ درصد از صنوف قــم مجهز به صندوق 
 مكانيزه فروش هستند، افزود: در سه ماهه نخست 
سال ۹۵ تمام واحدهاي صنفي در قم به صندوق 
مكانيزه فروش مجهز خواهند شــد. وي در ادامه 
اغذيه فروشــان قم را از پيشتازان اجراي صندوق 
مكانيزه فروش ذكر كرد و افــزود: اگرچه اجراي 
هر قانوني با مقاومت هايي رو به رو است اما من به 
اجراي قانون صندوق مكانيزه فروش خوش بين 
هستم. رئيس اتاق اصناف قم به برخي از مشكلات 
اجرايي براي پياده سازي صندوق مكانيزه فروش 
اشــاره كرد و گفت: برخي از صنوف در قم هنوز 
اجراي قانــون صندوق مكانيزه فــروش را جدي 
نگرفته اند چون توانايي خريداري و اســتفاده از 
صندوق فروش را ندارند؛ ضمن اينكه در كنار اين 
مسائل، هنوز آموزشي به صنوف براي كار با صندوق 
مكانيزه فروش داده نشده است اما با تمام اين اوصاف 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است تا 
سازمان امور مالياتي. وي گفت: صندوق مكانيزه 
فروش نه تنها در بحث ماليات به نفع كاسبان است، 
بلكه در مسائل امنيتي و برآورد از دخل و خرج نيز 

براي كسبه مفيد خواهد بود. 

آموزش، نياز ضروري اصناف
يكي از اتحاديه هاي صنفي كه در طرح ساماندهي 
مشــاغل قرار بود به خارج از شــهر انتقــال يابد، 
واحدهاي صنفي اتحاديه ســراجان تهران بودند 
كه در مرحله آخر با تابلوي ايســت مواجه شدند. 
محســن خردمند، رئيس اتحاديه سراجان تهران 
درباره دليل توقف اين طرح مي گويد: همه اقدامات 
اوليه لازم براي عقد قرارداد ها براي ساخت و ساز و 
انتقال انجام شــد اما در مرحله آخر به دليل اينكه 
واحدهاي صنفي توان مالــي لازم براي پرداخت 
پول اوليه را نداشــتند، طرح با توقف مواجه شد. 
وي مي افزايد:  اي كاش اين امكان فراهم مي شــد 
 تا به جاي اينكه به هر واحد صنفــي در اين طرح
 ۵۰۰ متر بدهند، واحدهــا را نصف كنند تا هزينه 
پرداخت هم كاهش يابد. خردمند اضافه مي كند: 
بايد شرايط انتقال تسهيل شود تا حتي واحدهاي 
صنفي بدون پروانه هم در اين طرح مشاركت كنند 
و بتوانند جواز كسب بگيرند. رئيس اتحاديه سراجان 
تهران با اشــاره به برگزاري نمايشگاه ها گفت: اين 
اتحاديه با برگزاري نمايشــگاه ها به صورت بهاره 
يا پاييزه مخالف بوده و بيشتر تمايل به جشنواره 
فوق العــاده دارد. وي درباره علت كســادي بازار 
سراجان هم مي گويد: بازار فروش سراجان در حال 
حاضر حتي در حالت عادي هم با ركود مواجه است. 
خردمند درباره صادرات هم مي گويد: متاسفانه در 
بحث صادرات بسيار كم كار هستيم. كارهاي خوبي 
مي توانيم توليد كنيم ولي زيرساخت هاي مان نسبت 
به كشور تركيه چندين سال عقب است. اگر خواهان 
پيشرفت هستيم بايد در زمينه واردات ماشين آلات 
و تكنولوژي هاي وابسته فعاليت كنيم. بايد پيوند 
بين دانشگاه و اصناف را همانند كشور تركيه داشته 
باشــيم. در حال حاضر در اغلب دانشگاه هاي دنيا 
 پايه هاي علمــي و تدريس ۶۰ درصــد علمي و 
۴۰ درصد كاربردي است ولي در كشور ما تمام توان 
دانشگاهي روي مسائل تئوري است. وي مي افزايد: 
متاسفانه نمايشگاه هاي غيرتخصصي در فصل خريد 
مردم بيش از پيش واحدهــاي صنفي را با چالش 
جدي تر ركود مواجه مي كند. در حالي كه واحدهاي 
صنفي بايد ماليات و ديگر مسائل قانوني را پرداخت 
كنند. در نمايشگاه واحدهايي كه حضور مي يابند، 
ماليات نمي دهند. خردمند مي گويد: هزينه سربار 
توليد بيش از حد زياد است و در نتيجه قيمت تمام 
شــده كالا افزايش مي يابد و براي اينكه در بحث 
صادرات حرفي براي گفتن داشته باشيم، بايد شرايط 
توليد در داخل كشور با قيمت مناسب و قابل رقابت 
با ساير كشورها فراهم شــود زيرا اين همان دليل 
منطقي و روشني است كه باعث شده است كالاي 
توليد شده در ديگر كشــورها به راحتي وارد ايران 
شده و به فروش برود و توليد كننده داخل نتواند با آن 
رقابت كند. رئيس اتحاديه سراجان درباره ضرورت 
توسعه آموزش براي اتحاديه خاطرنشان ساخت: 
همانطور كه در برنامه هــاي مديريت اتاق اصناف 
بحث پرداختن و توجه جدي به آموزش آمده است، 
پيشنهادم به اتاق اصناف اين است كه يك دانشگاه 
مستقل اصناف داشته باشيم و اتاق اصناف هم براي 
توجه و توســعه آموزش در اتحاديه برنامه داده و 
حمايت مالي داشته باشد. وي در پايان اضافه كرد: 
نتيجه توجه به آموزش اين است كه آموزش دهنده و 
آموزش گيرنده هر دو در اتاق اصناف بهره وري لازم 

را خواهند داشت. 

هــر ســاله در روزهــاي پاياني ســال 
جنب وجــوش خاصــي بر بــازار حاكم 
شــده و خريــداران و فروشــندگان در 
حال و هوايــي بهاري نســبت بــه تهيه 
و تاميــن مايحتــاج روزهــاي پاياني 
ســال اقدام مي كنند. گرچه بازار شب عيد امســال تحت تاثير 
برخي مســائل داخلي و جهاني شــرايط خاص خود را داشــته 
ولی به نظر مي رسد با وجود تاكيد بســياري از مسئولان دولتي 
بر تاثير پذيــري حداقلي اقتصاد كشــورمان از بحران اقتصادي 
 جهان اكنون آثار اين بحــران به خوبي در بخــش  توليد و بازار 

هويداست. 
اين روند باعث شــده تا انتظار هر ســاله واحدهاي صنفي براي 
فروش بيشــتر كالا يا عرضه خدمات متناســب با شب عيد نيز 
محقق نشود، به گونه اي كه حتي بسياري از اتحاديه ها و مجامع 
امور صنفي كه براي فروش بيشتر كالا راهي نمايشگاه هاي بهاره 

شده اند نيز به ركود حاكم بر بازار شب عيد اذعان دارند. 
ركود بــه دليل عــدم كارايــي در فراينــد توليد باعــث تورم 
مي شــود ولي تــورم الزامــا باعث ركود نمي شــود، چه بســا 
اقتصادهايــي بوده اند كــه در يك مقطــع زماني دچــار تورم 
شــديد شــده اند ولي نه تنها ركود در صنعت و كشــاورزي به 
 وجــود نيامــده، بلكــه رونــق و شــكوفايي اقتصــادي را نيز

 بــه دنبال داشــته اســت. متاســفانه چنــد هفته اي اســت 
كــه ركــود ســنگيني بــر بــازار ارزاق عمومي حاكم شــده 
 اســت و همــه فروشــندگان در بــازار از ايــن موضــوع 

گلايه دارند. 

تعطيلي ۱۵۰ واحد بنكدار مواد غذايي
رئيــس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي تهــران گفت: صنوف و 
فروشگاه هاي زنجيره اي در آســتانه عيد رقابت شديدي را براي 

پايين آوردن قيمت اجناس آغاز كرده اند. 
محمــد آقاطاهر با اشــاره بــه وجــود ۱۸۰۰ واحــد صنفي 
 در اين اتحاديــه، از تعطيلــي ۱۵۰ واحد بنكدار مــواد غذايي

 به دليــل ركود اقتصــادي خبــر داد و گفت: ركــود در مقابل 
رونــق و شــكوفايي اســت، همــان اصطلاحــي كــه مردم 
بعضــا دربــاره كسب وكارشــان مي گوينــد: »نمي چرخــد« 
يعني همان چيزي كــه در بــازار به ويژه بازار مــواد غذايي در 
جريــان اســت. تشــديد ركــود اقتصــادي در ســال جاري 

 باعــث شــد تعــدادي از واحدهــاي بنكــدار مــواد غذايي 
تعطيل شوند. 

وي درباره وضعيت بازار شب عيد نيز با اعلام مازاد اجناس مورد 
نياز مردم و رد هر گونه كمبود كالا گفت: در حال حاضر به اندازه 

كافي كالا در بازار وجود دارد و جاي هيچ نگراني اي نيست. 
رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي در عين حال از رقابت شديد 
صنوف و فروشگاه هاي زنجيره اي براي كاهش قيمت خبر داد و 
گفت: هم اكنون شاهد هستيم كه رقابت شــديدي براي پايين 
آوردن قيمت اجنــاس در بازار به وجود آمده اســت و صنوف و 
فروشگاه ها تدابيري را براي ارزاني كالا و اعمال تخفيف هاي ويژه 

در نظر گرفته اند. 
به گفته آقاطاهر هم اينــك تخفيف هاي ويژه اي نيز روي صنايع 

بسته بندي شده اعمال شده است. 

برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي توجيه اقتصادي 
و منطقي ندارد

رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي همچنين درباره برگزاري 
نمايشــگاه بهاره اظهار كرد: برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي 

توجيه اقتصادي و منطقي ندارد و به طــور كلي مخالف اين كار 
هستيم اما از آنجا كه مسئولان دولتي صلاح ديدند و دستور دادند 

ما نيز در نمايشگاه شركت كرديم. 
وي اضافه كرد: برگزاري نمايشگاه مربوط به شرايط بحراني و براي 
كمك به اقشار آسيب پذير و حمايت از خريداران است، در حالي 
كه امروز نه تنها شرايط بحراني نيست، بلكه به دليل انباشت كالاو 
وفور محصولات، توليدكنندگان و فروشندگان با ارائه تخفيف هاي 

جالب مشغول جلب نظر متقاضيان هستند. 
آقاطاهر عنوان كرد: از اين رو نيازي به برگزاري نمايشگاه نيست 
زيرا برگزاری آن مي تواند باعث تشديد ركود حاكم در صنف شود. 
اكنون بسياري از صنوف درگير ركود هستند و به اميد بازار شب 
عيد در طول سال ماليات، حقوق، عوارض، هزينه آب، برق و گاز 
پرداخت كرده اند اما امروز كه كمي تقاضا در بازار افزايش يافته، 
به يك باره نمايشگاه برگزار مي كنند و اين كار فعالان صنفي را از 

گردونه حذف مي كند. 
به گفته وي در ركود تمامي اجزا از نقطه شروع تا توليد محصول، 
حمل و نقل، بازار، عرضه و تقاضا، بازگشــت پــول و نقدينگي 
ارتباط هماهنگ خود را از دســت مي دهند يا يكي از حلقه هاي 

اين زنجيره پيوســته خوب كار نمي كند، مثلا كالا توليد شــده 
ولي در بازار كســي به قيمت نمي خرد يا مواد اوليه آنقدر گران 
اســت كه توليد صرفه ندارد و كارخانه، مزرعه، واحد مرغداري، 
دامداري، آبزي پــروري و... تعطيل و نيمه تعطيل مي شــود يا 
اينكه با تمام ظرفيت خود كار نمي كند. محمد آقاطاهر همچنين 
گفت: براساس طرحي كه قرار است اجرايي شود، در ابتدا قيمت 
مصرف كننده از برخي كالاهاي غيرضرور حذف مي شــود تا بعد 
از بررســي نتايج و نقاط ضعف آن نحوه پياده سازي و ادامه طرح 
در بقيه كالاها مورد بررسي قرار گيرد. رئيس اتحاديه بنكداران 
مواد غذايي گفت: اين طرح در مرحله اول در تنقلاتي مثل پفك 
و چيپس اجرايي مي شود و عرضه كنندگان موظف هستند بعد از 

احتساب سود خود آن را به خريدار بفروشند. 
وي در پاسخ به اين سوال كه با اين طرح برخي از عرضه كنندگان 
ممكن اســت كالاها را با اختــلاف قيمت بالاتري بفروشــند، 
گفــت: بازرســان مربوطــه بــر ايــن كار نظــارت مي كنند و 
 طبيعي اســت با ايــن كار قيمــت كالاهــا ارزان تر از ســابق

 مي شود. 
آقاطاهر ادامه داد: بعد از بررســي تبعات آن، اين طرح در بقيه 

كالاها نيز اجرايي مي شود. 
رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي در عين حال بيان كرد: در 
كشــورهاي ديگر هم براســاس اعتمادي كه وجود دارد، قيمت 
مصرف كننده روي كالاها درج نمي شود ولي براساس رقابتي كه 
بين فروشگاه ها و مراكز عرضه وجود دارد، هيچ وقت كالاها گران 
عرضه نمي شوند و آنها براساس سود محاسبه شده و واقعي اقدام 

به عرضه كالاها مي كنند. 

واسطه ها حذف شوند
آقاطاهر در ادامه گفت: با لغوشدن تحريم ها شاهد اثرات مثبت آن 
خواهيم بود. لغو تحريم ها تاثير بسيار مثبتي در قيمت مواد غذايي 
خواهد گذاشــت چون بيشــتر مواد غذايي به صورت واسطه اي 
خريد مي شوند و اگر اين واســطه ها حذف شوند، باعث كاهش 

قيمت مي شوند. 
همچنين در دوران تحريم هزينه هاي پرداختي به باربري و هزينه 

پرداخت بيمه كشتي ها بيشتر است. 
وي اظهار اميدواري كرد كه با توجه به اينكه پس از رفع تحريم ها 
كرايه كشتي و هزينه بيمه ها كاهش مي يابد، پيش بيني مي كنيم 

قيمت مواد غذايي ۲۰ تا ۲۵ درصد كاهش يابد. 

 رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

رقابت فروشگاه ها با تخفيف ویژه به مشتریان
اخبار

اصناف

از نگاهــي كــه مــردم در فروشــگاه ها 
به كفش هــا مي اندازند، مي تــوان نوعي 
سردرگمي را حس كرد، سردرگمي ناشي 
از اينكه نمي دانند كالايــي كه مي خرند 
چه كيفيتي دارد و اصلا ســاخت كجا يا 
كدام واحد توليدي اســت و آيا ارزش پولي كه براي آن مي دهند 
را دارد؟ اين ســردرگمي كه در دفعات بعدي خريد هم وجود دارد 
در بيشتر اوقات منجر به اين مي شــود كه خريدار ايراني درنهايت 
كفشي را بخرد كه به درست يا با تقلب روي آن نوشته شده ساخت 

فلان كشور. 
نه اينكه همه ايراني ها اينگونه باشند كه جنس خارجي را ترجيح 
بدهند اما وقتي كه توليد كننده اي جرات كرده و حداقل محل كشور 
توليد كالايش را نوشته، نســبت به كالايي كه هيچ ردي از محل 

توليد ندارد، اندكي اطمينان به خريدار مي دهد. 
خلاصه اينكه نبود و كمبود برند در بازار كفــش و به طور كلي در 
بازار پوشاك ايران سبب شده كه در بيشتر موارد خريدار ايراني در 

بلاتكليفي به سراغ خريد جنس خارجي برود. 
در شرايط لغو تحريم ها و گشايش بيشتر بازارهاي جهاني به روي 
كشورمان به نظر مي رسد كه توليد كنندگان كفش و پوشاك ايراني 
كه اكنون نيز با مشــكلات زياد ناشــي از ورود كالاهاي خارجي 
به شــكل قانوني و قاچاق مواجه هســتند، بايد هرچه زودتر براي 
برند سازي و ايجاد خوشه هاي توليدي اقدام كنند تا بازار را يك باره 

به خارجي ها نسپارند. 
اين مهم علاوه بــر همگرايي توليدكنندگان داخلي براي كســب 
منفعت مشترك و هم افزايي از طريق استفاده از امكانات متفاوت 
يكديگر، نياز به برنامه ريزي و حمايــت و هدايت دولت نيز دارد تا 
از اين طريق به تدريج سهم اشــتغال بخش پوشاك و كفش كه در 
سال هاي گذشته رو به كاهش بوده، به جايگاهي متناسب با ظرفيت 
بازار داخلي و حتي بازار كشورهاي همسايه برسد و جلوي خروج 

ارز براي واردات اين كالاها گرفته شود. 

توليد كفش در كشور بيش از نياز داخلي است
رئيس اتحاديه كفش دست دوز با بيان اينكه توليد كفش در كشور 
بيش از نياز داخلي اســت، گفت: باوجود اين، در ســال گذشــته 

نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق شده است. 

رسول شجري گفت: در سال گذشــته  ۶ ميليون و 7۴۰ هزار دلار 
معادل ۲۰۰ هزار جفت كفش از گمرك ترخيص شــده است اما 
اكنون حدود ۲۰ ميليون جفت كفــش در بازار وجود دارد. رئيس 
اتحاديه كفش دســت دوز افزود: براساس ســالنامه آمار تجارت 
خارجي ايران در سال ۹3 نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق 
شده است.  وي گفت: براي ساخت هر هزار جفت كفش ۴۰۰ نفر 
مشغول به كار هستند اما با واردات بي رويه كفش به كشور روزانه ۶ 

هزار و ۴۰۰ كارگر بيكار مي شوند. 
وي توضيح داد: هر ۱۰۰ ميليون دلار واردات كفش به كشور سبب 

بيكاري ۶ هزار و ۴۰۰ كارگر در اين صنعت مي شود. 
شجري با بيان اين مطلب كه »بيش از نياز كشور توليد كفش داريم 
و در پي بازارهاي بين المللي هســتيم«، افزود: سال گذشته ۱۱۶ 

ميليون دلار كفش صادر كرديم. 
وي گفت: صنعت كفش در مواد اوليه و بخش كارگاهي با مشــكل 

روبه رو است. 
شجري همچنين با اشاره به ركود شديد در بازار گفت: علاوه بر ركود 
مشــكلات فراوان در معاملاتي كه در گذشته انجام شده و هنوز به 

تعهدات عمل نشده، اين صنف را با مشكل مواجه كرده است. وي 
افزود: با توجه به توليد بالا، بازار به حالت اشباع درآمده و متاسفانه 
در شــرايطي كه بايد با افزايش صادرات اين صنف از ركود خارج 

شود، هنوز اين اتفاق نيفتاده است. 
شــجري ادامه داد: صادرات در صنف ما در شش ماهه سال جاري 
تنها ۲ درصد افزايش پيدا كرده است كه اين رقم پاسخگو نيست و 

نتوانسته بازار را از ركود خارج كند. 
اين در حاليست كه در سال هاي گذشته قاچاق و واردات بي رويه به 

بلاي جان توليدات داخلي تبديل شده است. 
رئيس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران با اشاره به قيمت تمام شده 
كفش در داخل كشور گفت: قيمت كفش ها با توجه به جنس و نوع 
كار متفاوت است و قيمت بعضي از كفش ها حتي تا 3۰۰ هزار تومان 
نيز مي رسد اما به طور كلي در اين صنف گران فروشي وجود ندارد. 

به گفته شــجري، وزير صنعت به اين صنف به دليل اشــتغالزايي 
بالايي كه دارد، نگاه ويژه اي كند اما متاسفانه شرايط بازار اين صنف 
را با مشكل مواجه كرده است. وي به اين نكته نيز اشاره كرد كه براي 
توليد هزار جفت كفش تا زماني كه به دست مصرف كننده برسد، 

بيش از ۴۰۰ نفر نيروي انساني مشغول به كار هستند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز، بازار كفش كشور را اشباع دانست و 
ادامه داد: ظرفيت توليد كفش هم اكنون معادل ۲۵۰ ميليون جفت 

و مصرف ۲۰۰ ميليون جفت در سال است. 

واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد ظرفيت كار مي كنند
وي با اشاره به اينكه هم اكنون واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد 
ظرفيت كار مي كنند، گفت: در صــورت كار كردن با تمام ظرفيت 
قادر به توليد كفش تا دو برابر نياز كشــور هستيم. بايد واحدهاي 
توليدي مانند ســال هاي گذشــته به دليل نياز بازار در شب عيد، 
پاسخگوي نياز باشند اما بخش اعظمي از اين واحدها به دليل ركود 

بازار و واردات قاچاق تعطيل است. 
شجري صادرات در بخش كفش را با ركود مواجه دانست و افزود: 
براي حفظ بازار كفش داخل بايد توليدكننده كيفيت كفش توليدي 

خود را افزايش داده و قيمت ها را تعديل كند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز درباره قيمت كفش در بازار گفت: 
قيمت كفش مردانه از 7۰ هزار تا ۲۵۰ هــزار تومان و كفش زنانه 
از ۵۰ تا ۲۵۰ هزار تومان اســت كه اين قيمت ها براساس جنس 
مصرفي و نوع كار انجام شــده روي كفش و ميزان عرضه و تقاضا 

تعيين مي شود. 
شجري با اشاره به اجرايي شدن برجام و تاثير آن بر بازار گفت: اگر 
تمام تمركز خود را بر بازارهاي هدف معطوف كنيم، شاهد تحول در 
اين صنف خواهيم بود اما اگر تلاش و كوشش مضاعف نشود، ممكن 

است همين بازارهاي فعلي را نيز از دست بدهيم. 
شــجري تصريــح كــرد: در حــال حاضــر صــادرات كفش به 
كشــورهاي همسايه و كشــورهاي حاشــيه خليج فارس صورت 
 مي گيرد كه اميدواريم با اجرايي شــدن برجام شاهد افزايش آن 

باشيم. 
 شــجري قيمت كفش هــاي برنــد خارجــي را كاذب و به دليل 
بالا بودن قيمت دلار در كشــور و نوســانات آن دانســت و گفت: 
بسياري از ســودجويان كفش توليد داخل را به عنوان برند در بازار 
عرضه مي كنند كه ما توصيه مي كنيم مــردم از خريد كفش هاي 
برند خودداري كنند يا درصورت مشــاهده تخلف با شــماره هاي 
77۵3۱۸۶۰ و 77۵3۱۱۲۲ تماس گرفته و شكايت خود را مطرح 

كنند. 

رئيس اتحاديه كفش دست دوز در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

بيش از نياز کشور توليد کفش داریم
هر 100 ميليون دلار واردات كفش سبب بيكاري 6 هزار و 400 كارگر مي شود

رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران تجهيــزات الكترونيكي و 
حفاظتي، از صدور كارت شناســايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي 
به دليل ورود به حريم  خصوصي افراد خبر داد.  صادق فيض آبادي صدور 
كارت شناسايي براي نصابان دوربين هاي مدار بسته را يكي از مهم ترين 
اقدامات اتحاديه برشمرد و گفت: اين افراد به دليل اينكه وارد حريم  خصوصي 
مردم مي شوند بايد داراي كارت شناسايي معتبر و مورد تاييد باشند، چراكه 

اگر نصابان از نظر فني و اخلاقي صلاحيت لازم را نداشته باشند، مشكلاتي 
را براي مصرف كنندگان به وجود مي آورند.  وي به مردم هشدار داد كه براي 
نصب دوربين هاي مدار بسته حتما به واحدهاي مجوزدار مراجعه كنند و در 
اين زمينه اتحاديه، نصابان اين بخش را سازماندهي و شناسنامه دار كرده و 
از آنها آزمون فني و تست عدم سوءپيشينه گرفته و پس از آن كارت مربوطه 
را براي آنها صادر كرده است. رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران 

تجهيزات الكترونيكي و حفاظتي كه در مراسم پنجاهمين سال تاسيس 
اين اتحاديه سخن مي گفت، ادامه داد: سيستم هاي دزد گير و آلارم، بايد 
اســتانداردهاي لازم را داشته باشــند چون بعضا مشاهده شده سيستم 
دزدگير نصب شده ولي به دليل تقلبي بودن به درستي عمل نكرده و حوادثي 
را موجب شده است.  فيض آبادي با بيان اينكه براي گرفتن مجوز، نيازي به 
عضويت در اتحاديه نيست چون بعضي از افراد جاي ثابت يا فروشگاه براي 

فعاليت هاي خود ندارند، گفت: تاكنون استقبال خوبي از اين طرح به عمل 
آمده و حدود ۱۸۰ كارت براي اعضاي اتحاديه صادر شده است. براي كساني 
كه هنوز به اتحاديه مراجعه نكرده اند تاريخي را مشخص كرده ايم تا فرايند 
دريافت مجوز پس از ارائه كارت پايان خدمت، مدارك شخصي، گواهي عدم 
سوء پيشينه و عدم اعتياد انجام شود و بعد از اين مرحله، از متقاضيان آزمون 

تئوري و آزمون عملي گرفته مي شود. 

صدور كارت شناسايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي
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استان ها

نماینده ولی فقیه در استان سمنان:
 پاسداران سربازان نظام اسلامی 

هستند
ســمنان . تبیانیان . حجت الاسلام والمسلمین 
مرتضی مطیعــی در دیدار جمعی از پاســداران 
سپاه استان سمنان که در دفتر ایشان برگزار شد، 
ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره شهدا و تبریک 
اعیاد شعبانیه اظهار کرد: پاسداران سربازان نظام 

اسلامی هستند.
وی با اشاره به لباس مقدسی که بر تن پاسداران 
است، گفت: همه ما باید رفتار و گفتار و کردار خود 
را با سرور و سالار شهیدان امام حسین)ع( تطبیق 

دهیم و بر آن اساس سخن بگوییم و رفتار کنیم.
نماینده ولی فقیه در استان سمنان با تأکید بر اینکه 
امروز راه نجات بشــریت از زیر بار ظلم و استکبار 
تفکر»هیهات منا الذله« است، گفت: حرکت در 
مسیر شعار قیام حسینی یعنی زیر بار ظلم نرفتن و 
در مقابل آن ایستادگی کردن. نماینده ولی فقیه در 
استان سمنان تأکید کرد: امروز مسیر امام حسین 
)ع( تنها مسیری است که همه ما باید در آن گام 
برداریم. مطیعی عنوان کرد: در شب عاشورا امام 
حســین)ع( یارانش را جمع کرد و به آنها گفت 
هر کس حق الناسی بر گردنش هست از سپاه من 
بیرون رود تا حقی که بر گردن دارد ادا کند و امام 
حسین اینگونه بر مسئله حق الناس حساس بودند 
و ما نیز به عنوان پیــروان آن حضرت باید چنین 

باشیم و حق مردم را به درستی ادا کنیم.
وی با بیان اینکه سپاه پاسداران از ابتدای تشکیل 
بر مبنای تقوا و پاکیزگی شکل گرفت، گفت: این 
ویژگی و خصلت امروز در پاسداران انقلاب اسلامی 

وجود دارد و باید بیش از پیش تقویت شود.

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام خبر داد:
دو واحد تولیــدی و صنعتی در 

دهلران گازدار شد

 ایــلام- مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام 
از گازرســانی به ۲ واحد تولیــدی و صنعتی در 
شهرستان دهلران به مناسبت ایام اله دهه فجر خبر 
داد و گفت: برای گازرسانی به این صنایع بیش از 
۵۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات داخلی شرکت 

ملی گاز ایران هزینه شده است.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان ایلام؛ 
محمود کشاورز در مراسم افتتاح ساختمان اداری 
گاز ناحیه شهرســتان دهلران افزود: این صنایع 
شــامل ذرت خشــک کنی همت آفرینان فردا 
دهلران و شرکت آسفالت راه و باند ماندگار غرب 
دهلران است که برای گازرســانی به آنها ۴ هزارو 
۳۰۰ متر شبکه توزیع اجرا و ۲ عدد ایستگاه نصب 

و راه اندازی شده است.
وی با بیان اینکه تمامی مناطق شهری و روستایی 
دهلران از نعمت گاز طبیعی برخوردار هســتند 
و این شهرســتان جزو مناطق سبز استان است، 
اظهار داشت: شهرستان دارای ۵ منطقه شهری 
و ۷۲ روستا می باشــد که همه آنها از نعمت گاز 

طبیعی برخوردار هستند.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان ایلام به افتتاح 
ساختمان اداری گاز ناحیه دهلران اشاره و تصریح 
کرد: این پروژه با حجم عملیات ۳۴۰ مترمربع بنا و 
یکهزارو و ۵۰۰ متر محوطه سازی و با اعتباری بالغ 

بر ۶۵ میلیارد ریال به بهره برداری رسید.
همچنین حجت الاسلام سیدمحسن موسوی امام 
جمعه دهلران در این مراسم از گازرسانی به مناطق 
مختلف این شهرســتان قدردانی کرد و گفت: به 
برکت نظام و تلاش دولت خوشــبختانه تمامی 
مناطق شهری و روستایی این شهرستان از نعمت 

گاز طبیعی برخوردار شده اند.
همچنین معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی 
اســتاندار ایلام در این مراسم با اشــاره به اینکه 
اتصال دورترین و محر وم  ترین روستاها به شبکه 
سراسری گاز از اولویت های دولت سیزدهم است، 
گفت: امروز به همت دولت ســیزدهم گازرسانی 

به روستاها و شهرها انجام و در دست اقدام است.
محمدسبحان حسنی از تلاش های شرکت گاز 
استان به مناطق مختلف استان بخصوص مناطق 
کمتر توسعه یافته و محروم قدردانی کرد و افزود: 
در دولت سیزدهم شاهدیم حتی دورترین و محروم 
 ترین روستاها هم از نعمت گاز برخوردار هستند 
و این یعنی توجه به قشر محروم که از شعارهای 

دولت کار و کرامت است.

خبر

 
 ایــلام- رئیس ســازمان 
مدیریت و برنامــه ریزی 
استان ایلام گفت: از ابتدای 
استقرار دولت کار و کرامت 
تاکنون، سه هزار و ۸۹۴ نفر بعد از قبولی در آزمون 
های استخدامی در ادارات مختلف مشغول به کار 
و همچنین تعــداد چهار هــزار و ۲۹۲ نفر ایثارگر 
مشــمول برنامه ششم توســعه نیز از سال ۱۴۰۰ 

تاکنون تبدیل وضعیت استخدامی شده اند .
امین دوست محمدی در نشست خبری با اصحاب 
رسانه و مطبوعات استان ایلام با اشاره به اینکه یک 
هزار و ۱۴۸ نفر سال جاری با پذیرش در آزمون های 
استخدامی جذب ادارات مختلف شده اند،افزود: از 
سوی سازمان اداری و اســتخدامی کشور، استان 
ایلام برای برنامه ریزی نیروی انسانی دستگاه های 
اجرایی کشــور پایلوت شناخته شــد و اخذ مجوز 
طراحی نیازسنجی اســتخدامی استان در ۲ حوزه 
کارشناســی و خدماتی در قالب طرح شهید زین 

الدین ۲ انجام گرفت. 
وی اظهار داشت: برای پنج شهرستان جدیدتاسیس 
مجوز ایجاد پنج مجتمع اداری همراه با تشکیلات 
متناسب اخذ شد و همچنین برای سنجش میزان 
رضایتمندی مردم از نظام اداری و کارکنان دستگاه 
های مختلف کد ۲ بعدی QR در بستر سامانه سینا 
تهیه، چاپ و بر درب اتاق کارکنان ادارات اســتان 
نصب و نیز قانــون ممنوعیت دریافت کپی مدارک 
هویتی دســتگاه های اجرایی از بانک ها، بیمه ها و 

ادارت استان با بازرسی میدانی اجرایی شد. 
وی به دســتاوردهای اســتانی این ســازمان در 
حوزه برنامه ریزی و بودجه اشــاره و تصریح کرد: 
بهینه کردن اعتبارات اســتان در مسیر پروژه های 
اولویت دار استان و توجه به فصل - برنامه اعتبارات 
ابلاغی متناسب با اولویت ها در اعتبارات ابلاغی به 
شهرستان ها و احصاء همه پروژه های انتفاعی استان 
شامل ۶۹ پروژه و تعیین ۹ پروژه قابل واگذاری به 

بخش خصوصی در ۹ دســتگاه اجرایی با برگزاری 
جلســات توجیهی به تفکیک برای هر دســتگاه و 
نهایتا تصویب واگذاری ۹ پروژه به بخش خصوصی 
با حفظ جنبه انگیزشی برای دستگاه اجرایی واگذار 
کننده از جمله فعالیت های سازمان در حوزه برنامه 

ریزی و بودجه محسوب می شود. 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ایلام با 
اشاره به مشکلات پیش روی سرمایه گذاران در ایلام، 
از راه اندازی سامانه اطلس سرمایه گذاری استان خبر 
داد و گفت: پیش از این، سرمایه گذاران برای ورود به 
استان با مشکلاتی نظیر تعارض زمین، موانع حقوقی 

و عدم وجود زیرساخت های مناسب مواجه بودند.
دوست محمدی با بیان اینکه سامانه اطلس سرمایه 
گذاری بر پایه ســامانه اطلاعات مکانی )SDI( بنا 
شده است افزود: این سامانه با همکاری ۲۲ دستگاه 
اجرایی و بارگذاری ۱۳۰۰ لایه اطلاعاتی تا خرداد 
ماه سال آینده تکمیل خواهد شد. رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی استان ایلام با اشاره به مزایای 
سامانه اطلس سرمایه گذاری، اظهار کرد: این سامانه 
به ســرمایه گذاران امکان می دهد تا به اطلاعات 

کاملی از هر منطقه در استان ایلام اعم از زیرساخت 
ها، امکانات و کاربری زمین دسترسی داشته باشند

. دوست محمدی به تخصیص ۱۰۰ درصد اعتبارات 
منابع آب، اقتصاد و دامپروری اســتان در مناطق 
غیرنفتی برای کاهش عدم توازن مناطق و تقویت 
توسعه پایدار و همچنین کاهش محسوس هزینه 
آبرسانی به عشــایر اشــاره کرد و گفت: طراحی، 
تصویب و اجرای نحــوه بهینه کــردن تخصیص 
اعتبارات در قالب تفاهــم نامه چهار جانبه با هدف 
تقویت ضریب پاســخگویی دولــت، کاهش اطاله 
پروژه ها، کاهــش تعدیــل و در نهایــت کاهش 
ملاحظات غیرآمایشی شامل ۷۳ پروژه در ۱۴۰۱ و 
۸۹ پروژه در ۱۴۰۲ بوده که این الگو در حال حاضر 
به عنوان مبنای توزیع تخصیص ها در سازمان برنامه 
و بودجه کشور قرار گرفته اســت. وی افزود: ایجاد 
تفاهم نامه فــی مابین ســازمان مدیریت و برنامه 
ریزی با ستاد اجرایی فرمان امام )ره ( برای توزیع 
اعتبارات اشتغال زایی ســتاد به منظور تکمیل ۱۲ 
پروژه کلیدی در ۱۲ شهرستان با رعایت ملاحظات 
آمایشی اعلامی سازمان، فعال سازی کمیته عوارض 

آلایندگی در سال ۱۴۰۱ و اخذ و توزیع آن حسب 
الزامات قانونی، تهیه خلاصه تدوین برنامه توسعه 
اقتصادی و اشتغالزایی روستایی در ۲۲۵ روستای 
استان ایلام و کاهش ۱۰ درصدی پروژه های نیمه 
تمام استان با قدمت ۲ تا ۱۹ سال مورد پیگیری و 

اجرا قرار گرفت. 
وی به مهمترین دســتاوردهای استانی این سازمان 
در حوزه آموزش و پژوهــش در دولت کار و فعالیت 
اشاره کرد و اظهار داشت: انعقاد تفاهم نامه با شرکت 
پتروشیمی ایلام برای اجرای یک پژوهش کاربردی در 
حوزه اقتصاد نفت با پشتیبانی مالی این شرکت، جهت 
دهی به ۱۸ میلیارد ریال اعتبارات پژوهش استان در 
مسیر ۲۱ پژوهش کاربردی و اسناد بالادستی مورد 
نیاز توسعه استان با محول کردن کار دبیرخانه به بنیاد 
نخبگان استان و با هدف تخصصی شدن امور، کاهش 
تصدی گری سازمان و کاهش ملاحظات غیر علمی 
و بررسی تایید صلاحیت و اعتبار سنجی ۱۰ مرکز یا 
موسسه خصوصی از دیگر اهم برنامه های این سازمان 
بوده است. رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 

استان ایلام اخذ مجوز 
کانون احزار شایســتگی مدیران استان از سازمان 
اداری و اســتخدامی کشــور برای مدیریت روند 
انتصاب مدیران در جهت تقویت شایسته سالاری 
و کاهش قیمت تمام شده این دوره ها برای ادارات 
و در عین حال تقویت درآمد اختصاصی سازمان و 
تهیه و تصویب سند توســعه دانش بنیان استان از 
طریق شورای برنامه ریزی و اجرا از طریق پارک علم 
و فناوری را از دیگر فعالیت ها و پیگیری های مهم 
استان برشمرد. دوستمحمدی از اهم دستاوردهای 
استانی سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ایلام 
در حوزه آمــار و اطلاعات در دولــت کار و فعالیت 
به ایجاد و توســعه زیر ســاخت داده های مکانی 
استان )SDI( به عنوان پایه اطلس سرمایه گذاری 
اســتان و تحویل آن در خردادماه ۱۴۰۲ به اداره 
sdi. کل امور اقتصادی و دارایی اســتان به آدرس

ilammporg.ir با همکاری ۲۲ دستگاه اجرایی 
و بارگذاری بیش از ۱۳۴۰ لایه اطلاعات مکانی در 

این سامانه اشاره کرد.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ایلام :

استخدام  بیش از ۳ هزار نفر در ادارات مختلف استان ایلام در دولت سیزدهم

مهدی تاج در بازدید از پروژه هیات فوتبال استان؛
این ســاختمان آبروی فوتبال 

مازندران است
به گزارش روابط عمومی هیات فوتبال استان 
مازندران، مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال 
ایران با همراهی حیدر بهاروند رئیس سازمان 
لیگ فوتبال ایــران و جمعی از مســئولین 
فدراســیون فوتبال جهت حضور در مراسم 
یادبود مرحــوم غلامرضا بهروان در اســتان 
مازندران حضور پیدا کردند و پیش از حضور در 
این مراسم از پروژه ساختمان درحال احداث 

هیات فوتبال مازندران نیز بازدید کردند.
مهدی تاج در حاشیه این بازدید و در مصاحبه ای 
با خبرنگاران بیان داشت: این پروژه و ساختمان 
قطعا آبرویی خواهد بود برای فوتبال مازندران که 
در شش طبقه و با یک چشم انداز مناسب در حال 
ساخت است. وی در ادامه افزود: همه باید برای به 
پایان رسیدن این ساختمان تلاش کنند و قطعا 
ماهم در کنار هیات فوتبال مازندران خواهیم بود 

تااین پروژه به سرانجام برسد.
رئیس فدراســیون فوتبال در پایان اشــاره 
داشــت: باید از زحمات دکتر درزی خلردی 
رئیس هیات فوتبال مازندران و همکارانش در 
پیگیری موضوعات ساختمان تشکر ویژه ای 
داشته باشم. مهدی تاج و هیات همراه در ادامه 
با حضور در ســاختمان فعلی هیات فوتبال 
مازندران جلسه کوتاهی را نیز با اعضای هیات 

رئیسه هیات فوتبال استان برگزار کرد.

شهردار بوشهر خبر داد:
 کلنگ زنی و افتتاح ۴۴ پروژه 

شهرداری بوشهر در دهه فجر 

شهردار بندر بوشــهر از افتتاح و کلنگ زنی ۴۴ 
پروژه در دهه مبارک فجر توسط شهرداری بوشهر 

خبر داد.
 حسین حیدری با اشــاره به اعتبار بیش از ۲۱۸ 
میلیارد تومانی این پروژه ها، خاطرنشان کرد: در 
دهه مبارک فجر تعداد ۱۵ پروژه توسط شهرداری 
بوشهر کلنگ زنی و همچنین تعداد ۲۹ پروژه نیز به 

بهره برداری رسید.
 وی با اشاره به تلاش مجموعه شهرداری در راستای 
بهبود زیرساخت ها و افزایش ســرانه فضای سبز 
شــهری تصریح کرد: اجرای کانــال دفع آب های 
سطحی حوزه روگذر تقاطع شهید سلیمانی، احداث 
راه دسترسی از پارک شغاب به پارک دانشجو، پروژه 
تکمیل ساحل سازی پارک مروارید)جلالی(، اجرای 
روکش آسفالت میدان شــهدای هوایی به سمت 
پایگاه دریایی، اجرای فضای سبز حاشیه ضلع جنوبی 
و شمالی محور امام علی به ســمت تقاطع سردار 
سلیمانی، اجرای جدول بندی و کانیوو کوچه ها و 
معابر مناطق یک و دو، ساماندهی و اجرای سنگفرش 
بازار صفا، بازار خرمافروشان و ماهی فروشان، احداث 
سازه های پوششی قبرستان تاریخی شغاب، اجرای 
پیاده روی خیابان خیام، بهسازی معابر بافت تاریخی 
محله های کوتی و شنبدی، بهسازی و تجهیز اسکله 
پارک شغاب و... از جمله پروژه های کلنگ زنی شده 

شهرداری بوشهر در دهه مبارک فجر بوده است.
 حسین حیدری در ادامه با اشــاره به پروژه های 
آماده بهره برداری شــهرداری بوشهر که در دهه 
مبارک فجر افتتاح شدند، افزود: اتمام پروژه پارک 
لیل حدفاصل بیمارســتان شهدای خلیج فارس 
تا ورودی نیایش، روکش آســفالت مسیر شمالی 
بلوار شهدای نیروی دریایی، خرید و نصب مبلمان 
شهری و مجموعه های ورزشی و بازی در پارک های 
محلی و معابر، اصلاح، ترمیم و ساخت هفت چمن 
مصنوعی در محلات، اجرای موزاییک فرش پیاده رو 
و کانیوو میدان امام خمینی)ره( و خیابان بهشت 
صادق، ایجاد نورپردازی و روشنایی پارک ها و نوار 
ســاحلی و نصب المان های شهری، اجرای کانال 
دفع آب های ســطحی حدفاصل تنــگک دوم و 
سوم، اجرای پارک حاشیه ای ورودی شهر، اصلاح 
هندسی معابر مناطق یک و دو، پلاک کوبی درختان 
و تابلو شناســایی معابر و پارک ها، دیوارنگاری و 
نقاشی دیوارهای سطح شهر و... از جمله پروژه های 
قابل افتتاح شهرداری بوشهر در دهه مبارک فجر 
بوده اند.شهردار بوشهر در پایان یادآور شد که تعداد 
۴ پروژه سرمایه گذاری نیز به مراحل پایانی نزدیک 

شده اند که به زودی افتتاح خواهند شد.

اخبار

آیین اختتامیه اولین رویداد مهارتی المپیاد آزاد 
پرینت سه بعدی با تکنولوژی FDM در کشور به 
میزبانی اداره کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران 
در مرکز آموزش فنی و حرفه ای۲۲ بهمن ساری، 
با حضور شیرازی دبیر شورای هماهنگی مبارزه با 
مواد مخدر استان، دولتشاهی معاون مدیرکل امور 
اقتصادی استانداری، درویشی مدیرکل، معاونین، 
رئیس اداره آموزش، مدیرحراست، دبیر مسابقات 
ملی مهارت اداره کل آموزش فنی و حرفه ای این 
استان و روسای مراکز شهرســتان ساری، کانون 
انجمن صنفی آموزشــگاه های آزاد استان و دیگر 

مسئولین برگزارشد.
به گزارش روابط عمومی و مرکز اطلاع رسانی اداره 
کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران، سید حسین 
درویشی مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان از 
اولین رویداد مهارتی المپیاد آزاد کشوری پرینت 
سه بعدی با تکنولوژی FDM به میزبانی این اداره 
کل خبر داد و گفت: ارتقای فرهنگ مهارت آموزی 

در بین جوانان کشور، فراهم نمودن فرصت رقابت 
سالم میان جوانان کشور، ایجاد انگیزه در جوانان 
برای کســب مهارت، ارتقا کیفیت استانداردهای 
آموزش مهارت در کشوردانست و تاکید داشت: به 
روز رسانی زیرساخت  ها، فناوری  ها و نظام آموزش 
مهارتی، افزایش بهره وری آموزش  های مهارتی، 
ارتقا و تکمیل مهارت به اقشار مختلف در مقاطع 
مختلف تحصیلی و دانشگاهی با چشم  انداز ایجاد 
شرایط اشــتغال پایدار و کشف استعدادهای برتر 
حرفه  ای نخبگان مهارتی جامعه هدف و همچنین 
ایجاد فرصت مناسب برای شکوفایی مهارت  ها و 
معرفی آنان به صنایع و بنگاه  های اقتصادی، شتاب 
دهنده  ها و استارتاپ  ها، همچنین اجرای اینگونه 
مسابقات زمینه ساز آن در المپیاد جهانی شود، که 
از اهداف برگزاری المپیاد آزاد به میزبانی این اداره 

کل بیان کرد.
وی افزود: کاربرد و اســتفاده از  پرینتر  های  سه 
بعــدی در صنایع، تجهیزات پزشــکی، خانگی و 

ســاخت وســایل بازی و…  با فرایند های بهینه 
و ســریع ســبب صرفه جویی در وقت، هزینه و 
همچنین باعث افزایش چشمگیر کیفیت، دقت 
محصول و کاهش استفاده از مواد می گردد. علت 
این موارد این اســت که  پرینتر  های  سه بعدی، 
آزادی بسیار زیاد در ساخت قطعات پیچیده را به 

علت لایه لایه ساختن اجسام دارند.
درویشی مدیرکل خاطرنشــان کرد: اولین دوره 
المپیاد پرینت سه بعدی با تکنولوژی FDM در 
کشور به میزبانی اداره کل آموزش فنی و حرفه  ای 
استان در مرکز آموزش فنی و حرفه ای۲۲ بهمن 
ساری برگزار شد، همچنین در فراخوان و استقبال 
انجام شده مسابقات آزاد مهارتی تعداد ۶۷ نفر بوده 
که پس از گزینش اولیه ۲۸ نفر از سراسر کشور در 

این رقابت  ها حضور داشتند.
در خاتمه این مراســم از حمایت و پشــتیبانی 
مدیرعامل شرکت های مصطفی رحیمی، شرکت 
پارت لایه نگار مشــهد، مهدی عابدی، شــرکت 

نت تری دی و روح الهی آهنگر، شــرکت آرســه، 
همچنیــن از مدیر رشــته ) عباســعلی باقری(، 
کارشناس معاون ) مهدی قاسمپور( و  داوران در 
این دوره از مسابقات و نفرات برتر به ترتیب، محمد 
حسین تیموریان، ابوالفضل رمضانی، سید محمد 
یوســفی از مازندران، مقام اول تا ســوم را کسب 
کردند، توسط مسئولین اســتانی حاضر در این 

مراسم، با اهداء لوح تقدیر شدند.
در حاشیه این مراسم برای اولین بار در مسابقات 

آزاد، گواهی حضور به شرکت کنندگان ارائه شد.

روح الــه عبدالعلــی زاده – تبریــز ؛ اســتاندار آذربایجان شــرقی 
گفت: پروژه های کــه دارای مطالعات کارشناســی دقیــق و جامع 
نبوده و گاها با فشــارها و نگاه های بخشــی بوده و الان رها شــدند 
براســاس آیین نامه مولدســازی باید تعیین تکلیف کــرد که یکی 
 از آن راه هــا، توقف پروژه های فاقــد توجیه اقتصــادی و آورده های

 اجتماعی است.
 مالــک رحمتــی  امــروز در جلســه بررســی »برنامــه راهبردی 
و عملیاتی توســعه آذربایجان شــرقی« با اشــاره به گزارشات ارائه 
شده از ســوی معاونت های مختلف ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اســتان اظهار کرد: انتظار نگاه دقیق کارشناســی، برنامه محور، رو 
به آینده و جامع از ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان داریم و 
 در گزارشــات ارائه شــده این ویژگی ها موج می زد که مایه بســی

 امیدواری است.
وی ادامه داد: اولین تصمیم مدیریتی بنده این بود که در نظام مدیتی 
جدید نسبت به استان شناخت و اشراف داشته باشیم؛ بنابراین جلسات 
نظارت ســتادی را برای دستگاه ها تشــکیل دادیم تا بر رویکردهای 
دستگاه ها، متناسب با اطلاعات دریافتی اشراف داشته باشیم و برنامه 

ریزی کنیم.
رحمتی ادامه داد: اولین نکته که باید مورد توجه قرا گیرد این است که 
کارآمدی، بهره وری و اثربخشی دستگاه ها و به دنبال آن گرهگشایی 

اقدامات را فی المجلس ارزیابی کنیم.
نماینده عالی دولت در آذربایجان شرقی با بیان اینکه نکته دوم، تعریف 
روش نظام مدیریتی و الزامات و راهکارهای حل، تعیین متولی و زمان 
حل مسائل است، اضافه کرد: سازمان مدیریت و برنامه ریزی باید اینها 

را پشتیبانی کند تا در نهایت به ادبیات و گفتمان مشترک برسیم. 
وی تاکید کرد: نیازمندیم در زمانی اندک بــه  گفتمانی هم افزا و هم 
فکرانه و طراحی حرکت تحولی و روش مدیریتی مشــترک برسیم و 

مدیران باید در گفتمان، تفکر و ادبیات و هم قسم باشند که تحقق این 
مهم، وظیفه خطیر سازمان است.

 استاندار آذربایجان شــرقی در عین حال خاطرنشــان کرد: در نظام 
برنامه ای مشــکلی نداریم؛ بلکه در متقاعد کــردن مدیران اجرایی 
برای فهمیــدن و اجــرای برنامه های تدوین شــده دچار اشــکال 
 هســتیم و لازم اســت نظام مدیریتی اســتان را به ریــل منطق و 

کارآمدی بازگردانیم.
این مسوول تصریح کرد: باید با ارائه برنامه های عملیاتی کوتاه مدت 
و میان مدت در مردم ایجاد امیــد و اعتماد کنیم و البته از برنامه های 

بلندمدت نیز غفلت نورزیم.
وی بر ضرورت توجه جدی به اجرایی کــردن اولین برنامه راهبردی 

عملیاتی توسعه متوازن استان آذربایجان شرقی تاکید کرد.

**** ضرورت توقف اجرای پــروژه های ناموثر/ پروژه های 
عمرانی نیمه تمام تعیین تکلیف شود

استاندار آذربایجان شرقی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان باید در راستای اجرای برنامه های 
مولدسازی خود ادامه اجرای پروژه های ناموثر را گرفته و پروژه های 

عمرانی نیمه تمام را تعیین تکلیف کند.
رحمتی ادامه داد:استاندار آذربایجان شرقی گفت: پروژه های که دارای 
مطالعات کارشناسی دقیق و جامع نبوده و گاها با فشارها و نگاه های 
بخشی بوده و الان رها شدند براساس آیین نامه مولدسازی باید تعیین 
تکلیف کرد که یکی از آن راه ها، توقف پروژه های فاقد توجیه اقتصادی 

و آورده های اجتماعی است.
وی بر لزوم بهره گیری از شیوه هایی مثل BOT و جلب مشارکت عمومی 

– خصوصی در راستای مولدسازی و پیشبرد سریع پروژه ها تاکید کرد.
اســتاندار آذربایجان شــرقی تصریح کرد: پروژه های خدماتی مثل 
ورزشــگاه ها که امکان واگذاری به بخش خصوصی دارند و مدیریت 
خصوصــی چنین پروژه هایــی نیز مقــرون به صرفه تر اســت باید 

مولدسازی شده و مراحل واگذاری را طی کنند.
استاندار آذربایجان شــرقی در عین حال خاطرنشان کرد: طبق آیین 
نامه های مصوب هیات مولدسازی هر قانونی مغایر با مولدسازی باشد، 
باید کان لم یکن تلقی و پروژه های نیمه خصوصی به شیوه BOT مولد 

سازی و اجرایی شود.
وی در بخش دیگــری از صحبت های خود با اشــاره به ظرفیت های 
معدنی استان و چالش های موجود در این عرصه، یادآور شد: طبق نص 
صریح قانون دولت مکلف است ۱۵ درصد از حقوق دولتی معادن را در 
شهرستانی که معدن در آن واقع شده و سایر شهرستان های متاثر از 

فعالیت های معدن صرف کند.
رحمتی همچنین توجه به نظام بودجه ریزی عملیاتی که بر اســاس 
پروژه- فعالیت تعریف می شود و انجام رایزنی های بودجه ای با وزاری 
مربوطه در جهت تامین مالی به موقع پــروژه های ذیربط را ضروری 

دانست.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

به میزبانی اداره کل آموزش فنی و حرفه ای مازندران صورت گرفت؛
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